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“Антонов” відновив “Антея”

Генерал армії України Степан Полторак: 

“Ми маємо разом побудувати  
такі Збройні Сили України, 
які будуть гарантом нашої незалежності!”
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Із втратами, болісно, але укра-
їнці вийшли з Дебальцевого, про-
тримавшись там настільки довго,
наскільки це було можливо й не-
обхідно, знищивши при цьому ве-
личезну кількість живої сили та
техніки противника. Навіть прові-
дні іноземні експерти визнають
операцію під Дебальцевим стра-

тегічною перемогою України, а не
фатальною помилкою військового
керівництва, як це подають деякі
з “диванних стратегів”! Це ж яск-
раво підтверджує документаль-
ний фільм “Дебальцеве”, показа-
ний по українському телебаченню
17 лютого, у день річниці дебаль-
цевської битви. 

Рік після битви під Дебальцевим
У ці лютневі дні все українство з болем та гордістю
згадує таку жахливу й водночас героїчну сторінку ро-
сійсько-української війни, як бої за Дебальцеве. Про
дебальцевську битву багато сказано, ще більше – на-
писано. Її можна оцінювати по-різному. Неспростов-
ним залишається лише те, що події річної давнини яс-
краво продемонстрували всьому світу незламність
українського духу, дали можливість Україні продовжи-
ти мінський мирний діалог на власну користь та ви-
грати час на підготовку та забезпечення військ.

Інженерно-авіаційна служба: 
ефективно, якісно, своєчасно
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Нещодавно бригада тактичної авіації імені генерал-
лейтенанта Василя Нікіфорова Повітряних Сил ЗС
України брала участь у батальйонних тактичних на-
вчаннях, що відбулись на полігоні “Широкий Лан”.

З метою вдосконалення поряд-
ку проходження військової служ-
би, системи стимулювання війсь-
ковослужбовців Збройних Сил
України Міністром оборони Украї-
ни генералом армії України Сте-
паном Полтораком прийнято рі-
шення про внесення змін до Тим-
часового порядку встановлення
щомісячного розміру премії війсь-
ковослужбовцям ЗС України.

Зокрема, змінами чітко визна-
чено термін, за який премія вста-

новлюється у зменшеному розмі-
рі або не встановлюється, а саме
лише у місяці, в якому військово-
службовця притягнуто до дисцип-
лінарної, адміністративної чи кри-
мінальної відповідальності.

Уточнено періоди служби, коли
за військовослужбовцем зберіга-
ється встановлений розмір премії,
а саме– перебування у відпустці,
на лікуванні (за період реабіліта-
ції) або у службовому відрядженні.

Прес-служба Міноборони.

“Антонов” відновив “Антея”
12 лютого 2016 року відбулася видатна подія для авіації України – до повітряного
флоту країни повертається Ан-22 “Антей” – перший у світі широкофюзеляжний
транспортник, поява якого відкрила нову еру у світовій авіації. 

Рік після битви під Дебальцевим
Закінчення. Початок на 1 стор.

З цієї документальної стрічки, у якій глядачі мо-
жуть побачити й вислухати коментарі різних людей –
від рядових бійців і офіцерів з передової до військо-
вих експертів і очільників міноборони й держави,
стає зрозумілим, що битва за Дебальцеве є однією з
ключових подій в протистоянні України російській аг-
ресії, яка мала значні військові і політичні наслідки.

Згадуючи про запеклі бої під Дебальцевим, Пре-
зидент України – Верховний Головнокомандувач
Збройних Сил України Петро Порошенко говорить,

що Дебальцеве штурмували відбірні підрозділи ро-
сійського спецназу, і правда про дебальцевську опе-
рацію має залишитись в нашій пам’яті.

– Важко повірити, що пройшов уже рік. Дебаль-
цевська операція назавжди увійде в підручники з іс-
торії. Військові провели цю операцію блискуче, – за-
значив Президент України Петро Порошенко після
презентації стрічки. – Ми пам’ятаємо кожного україн-
ського воїна, хто віддав життя за вільну Україну. Боє-
здатність армії вже набагато вища. Лише бойовий
дух українського воїна той самий, “дебальцевський”!

Олексій Тригуб. “Крила України”.

На цьому 18 лютого наголо-
сив Міністр оборони України ге-
нерал армії України Степан Пол-
торак під час відкриття “Україн-
ського форуму з оборони та без-
пеки ’16”, який пройшов у Києві
під патронатом Міністерства
оборони України та Державного
концерну “Укроборонпром”.

– Ми плануємо за п’ять ро-
ків завершити реформування
Збройних Сил України. Для нас
є важливою співпраця з наши-
ми партнерами, як внутрішні-

ми,  так і зовнішніми, – зазна-
чив Міністр оборони України. –
За рік ми придбали більше
4700 одиниць нової та модерні-
зованої військової техніки, 34
тисячі одиниць техніки відре-
монтовано. Попереду серйозна
робота, необхідно зосередити-
ся на нових розробках. Ми ма-
ємо разом побудувати такі
Збройні Сили України, які бу-
дуть гарантом нашої незалеж-
ності! – наголосив Міністр обо-
рони України.

Генерал армії України Степан Полторак: 

“Ми маємо разом побудувати 
такі Збройні Сили України, 
які будуть гарантом нашої незалежності!”

ФІНАНСУВАННЯ

Внесено зміни до Тимчасового порядку
встановлення щомісячного розміру 
премії військовослужбовцям ЗС України

“Антонівці” виконали значний
обсяг робіт, аби відремонтувати
Ан-22 після тривалого перебу-
вання на землі. “Не зважаючи на
те, що послідовники “Антея” –
славнозвісні Ан-124-100 “Руслан”
та Ан-225 “Мрія” – є впевненими
лідерами сучасного ринку повіт-
ряних перевезень надважких та
великогабаритних вантажів, ува-
га до Ан-22 не зменшувалася.
Саме тому було прийняте рішен-
ня про його відновлення”, – за-
значив перший віце-президент
ДП “Антонов” О.А.Коцюба. Вос-
таннє цей літак, збудований ще у
1974 році, підіймався в небо у
березні 2009 року. Як кажуть пі-
лоти, “до того часу він облетів
майже весь світ, за виключен-
ням США та Нової Зеландії. При

цьому “Антей” перевозив найріз-
номанітніші вантажі. Сьогодні в
ньому також є потреба, і ми впе-
внені в його здатності продовжи-
ти працювати”. 

Ан-22 – справжній шедевр
авіаційної техніки. У 1965 році
показ цього літака з максималь-
ною вантажопідйомністю 80 т на
виставці в Ле Бурже став світо-
вою сенсацією. Англійська газе-
та “Таймс” писала: “Завдяки літа-
ку Ан-22 Радянський Союз випе-
редив всі інші країни в літакобу-
дуванні на два роки”. Високу на-
дійність “Антея” підтвердила його
експлуатація в суворих умовах
Сибіру та Далекої Півночі. “Ми
багато працювали, доставляючи
на Ан-22 великогабаритні ванта-
жі, техніку для забезпечення на-

фтовидобування. В цей краси-
вий літак з особливим “басовим”
голосом двигунів були закохані
всі жінки Сибіру”, – жартує за-
служений льотчик-випробувач,
Герой Ра дян ського Союзу
Ю.В.Курлін, який провів за штур-
валом Ан-22 близько 3000 годин.
– “Антей” – це як велика баржа,
що пливе повітряним океаном.
Мала швидкість, великий ван-
таж, простота в керуванні, всю-
дихідність та невибагливість в
експлуатації – основні риси цьо-
го літака-трудівника”, – зазначає
Юрій Володимирович.

На рахунку Ан-22 – 41 світо-
вий рекорд, 12 з яких встановив
екіпаж льотчика-випробувача 1
класу Марини Лаврентіївни По-
пович.

НАВЧАННЯ

Оцінював рівень тактичної пі-
дготовки підлеглих особисто на-
чальник Генерального штабу –
Головнокомандувач Збройних
Сил України генерал армії Укра-
їни Віктор Муженко разом із де-
легацією іноземних військови-
ків. За легендою навчань, осо-
бовому складу механізованої
бригади у взаімодії з авіацією та
артилерією поставили завдання
вибити інозем ні війська з нашої
території. Бої хоч і були навча-
льними, проте умови були мак-
симально наближені до бойо-
вих. Керівник нав чань мав змо-
гу використовувати у наступі
підтримку штурмової авіації,
ударних гелікоптерів, танкові
підрозділи, артилерію морської
піхоти та реактивну артилерію

Сухопутних військ.
Після години наступальної

операції противник був відкину-
тий до річки. Відразу були змінені
умови навчання та особовий
склад був змушений ліквідовува-
ти неочікуваний прорив сил про-
тивника. Командир механізова-
ної бригади прийняв рішення що-
до застосування авіації та реак-
тивної артилерії і увів у бій свій
резерв – танковий батальйон.

Особовий склад діяв злаго-
джено та впевнено. За діями во-
яків спостерігали 16 військових
іноземних аташе. Вони мали за
результатами навчань доповісти
своїм керівникам, як саме руха-
ються ЗС України до стандартів
НАТО. Аташе з питань оборони
Австрії в Україні Еріх Сімбюргер

відзначив, що досвід реальних
бойових дій особового складу
під час активної фази тактичних
навчань добре відчувається.

Отримавши команду на здій-
снення навчально- бойових ви-
льотів, льотчики вражали назе-
мні цілі некерованими авіаційни-
ми ракетами. Після нанесення
ударів по противнику льотчики
відпрацьовували протизенітні

маневри з використанням інф-
рачервоних пасивних перешкод.

Завдяки високому професіо-
налізму та злагодженим діям
льотного, інженерно- технічного
складу та наземних служб, усі
завдання, поставлені перед
авіабригадою, були виконані
точно та в строк.

Віталій Сафронов.
м. Миколаїв.

Міністр оборони України генерал армії
України Степан Полторак підписав наказ
№47, згідно з яким військових льотчиків, Ге-
роїв України підполковників Дмитра Майбо-
роду та Дмитра Шкарбуна, які в липні 2014
року загинули під час виконання бойового
завдання в зоні проведення антитерористич-
ної операції, навічно зараховано до списків
авіаційної ескадрильї Гвардійської бригади
транспортної авіації, що на Вінниччині. Саме
в цьому з’єднанні Герої проходили військову
службу, звідти відправилася на схід борони-
ти Україну від агресора.

Включення полеглих Героїв навічно до
списків особового складу авіаційної ескадри-
льї – шана їхньому подвигу. Це сприятиме
військово-патріотичному вихованню захисни-
ків України. Відтепер щодня під час вечірньої
перевірки особового складу підрозділу пер-
шими зачитуватимуться імена підполковни-
ків Дмитра Майбороди та Дмитра Шкарбуна.

Олександр Холява. м. Вінниця

Льотчиків Героїв України 
навічно зараховано 
до списків авіаескадрильї 

ПАМ’ЯТЬ

Дії штурмовиків та наземних підрозділів вразили іноземців
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На ДП “Антонов” завершено
складання фюзеляжу першого
екземпляру нового транспортно-
го літака-демонстратора Ан-132.
З цього моменту на підприємстві
розпочинаються роботи з оста-
точного збирання машини – сти-
кування основних агрегатів пла-
нера (крила, хвостового оперен-
ня, пілонів, мотогондол та ін.),
монтажу льотних систем.

У Чернігові від-
бувся День па-
м’яті “Герої Де-
бальцевого”,
присвячений
вшануванню во-
їнів 13-го мото-
піхотного бата-
льйону. Дощова
погода не зава-
дила чернігів-
цям вийти на
центральну пло-
щу міста, аби
віддати шану
загиблим вої-
нам-героям.

Медаль призначається для від-
значення громадян за значні осо-
бисті заслуги у становленні незале-
жної України, утвердженні її суве-
ренітету та зміцненні міжнародного
авторитету, вагомий внесок у дер-
жавне будівництво, соціально-еко-
номічний, культурно-освітній розви-
ток, активну громадсько-політичну
діяльність, сумлінне та бездоганне
служіння українському народу.

Документом також доручено
Комісії державних нагород та ге-
ральдики провести всеукраїнсь-
кий конкурс на кращий ескіз від-
знаки Президента України – юві-
лейної медалі “25 років незалеж-
ності України”, за результатами
якого внести до 15 квітня 2016
року на розгляд Глави держави
проект Положення про відзнаку
вказаної відзнаки.

Відповідно до указів, відзнаки
встановлюються з метою гідного
відзначення осіб – захисників су-
веренітету та територіальної ціліс -
ності України під час проведення
антитерористичної операції в До-
нецькій та Луганській областях та
відзначення осіб, підприємств,
установ та організацій, які залу-
чалися або добровільно забезпе-
чували проведення антитерорис-
тичної операції, здійснювали во-

лонтерську діяльність, перебува-
ючи безпосередньо в районі про-
ведення АТО.

Указ Президента України
№53/2016 Про відзнаку Президе-
нта України “За участь в антите-
рористичній операції”

Указ Президента України
№54/2016 Про відзнаку Президе-
нта України “За гуманітарну
участь в антитерористичній опе-
рації”

Президент України Пе-
тро Порошенко провів
зустріч із прем’єр-міні-
стром Турецької Респу-
бліки Ахметом Давутог-
лу в рамках візиту гла-
ви турецького уряду в
Україну.

Глава держави відзначив інте-
нсивність контактів між Україною
і Туреччиною, що підтверджує ви-
сокий рівень стратегічного парт-
нерства між двома країнами. Він
наголосив на величезному потен-
ціалі двосторонніх відносин у га-
лузях безпеки, економіки, гумані-
тарній та соціальній сферах.

Сторони обговорили шляхи
зміцнення безпеки в Чорноморсь-
кому регіоні та схожі виклики,
яким доводиться протистояти
обом країнам. Прем’єр-міністр Ту-
реччини наголосив на стратегіч-
ному характері партнерства між
нашими країнами, назвав Україну
“стратегічним союзником” та від-
значив тісну взаємодію між двома
країнами на міжнародній арені.
Президент України подякував Ту-
реччині за тверду позицію на під-

тримку України та підтримку ме-
ханізму деокупації Криму через
двосторонні консультації та фор-
мат “Женева+” за участю Туреч-
чини.

Глава української держави по-
дякував турецькій стороні за рі-
шення виділити кредит у розмірі
50 мільйонів доларів США на фі-
нансування загального фонду

Державного бюджету України, а
також передати Збройним Силам
Україні укомплектований збірний
наметовий польовий шпиталь.

Петро Порошенко та Ахмет
Давутоглу обговорили підготовку
до чергового, п’ятого засідання
Стратегічної ради високого рівня,
що має відбутися в Анкарі у бере-
зні цього року.

Україна та Туреччина – стратегічні партнери Ювілейна медаль “25 років незалежності України”
Глава держави підписав Указ “Про встановлення
відзнаки Президента України – ювілейної медалі
“25 років незалежності України”.

“За участь в антитерористичній операції” та 
“За гуманітарну участь в антитерористичній операції”

Президент України підписав укази, якими встанов-
люються відзнаки Президента України “За участь в
антитерористичній операції” та “За гуманітарну
участь в антитерористичній операції”.

Завершено складання фюзеляжу Ан-132
Як зазначив Президент ДП “Антонов”

Михайло Гвоздьов, “черговий етап побудо-
ви першого Ан-132 пройдено відповідно до
затвердженого графіку. Таким чином, ми
виконуємо зобов’язання перед своїми пар-
тнерами та дотримуємося встановлених
термінів розвитку програми”.

Завершити будівництво Ан-132 плану-
ється до кінця 2016 року. Після виконання
серії випробувальних польотів партнери за
програмою – ДП “Антонов”, King Abdulaziz
City for Science and Technology і Taqnia

Aeronautics Co. (Саудівська Аравія) пред-
ставлять літак потенційним замовникам в
Королівстві Саудівська Аравія.

“Нашій країні потрібні такі літаки, тобто
ринок має досить високий потенціал. Ство-
рюючи Ан-132, ми зібрали на одній плат-
формі кластер кращих компаній світової
авіаіндустрії. У нас є результати дослі-
джень, які свідчать про те, що в нашій кра-
їні може використовуватися значна кіль-
кість цих машин”, – зазначає доктор
Khaled Abdullah Alhussain, директор Націо-

нального Центру Авіаційних Технологій
KACST.

Зацікавленість в Ан-132 висловили та-
кож експлуатанти авіаційної техніки з країн
Південно-Східної Азії і Латинської Америки.

Питання взаємодії за програмою Ан-
132, розвитку та ініціювання нових спіль-
них проектів будуть обговорюватися в ході
участі ДП “Антонов” в авіаційній виставці
AFED – 2016, яка пройде в період з 21 по
28 лютого в місті Ер-Ріяд (Королівство Сау-
дівська Аравія).

У Чернігові вшанували героїв Дебальцевого
Рік тому у тих подіях за-

гинули 19 чернігівців, які ве-
ли боротьбу з агресором у
складі 13-го мотопіхотного
батальйону, ще 116 війсь-
кових були поранені. З цієї
нагоди представники черні-
гівської влади, громадсько-
сті, родичі загиблих та їхні
побратими вшанували па-
м’ять героїв, поклавши кві-
ти до меморіальної дошки
на Красній площі міста.

У Катерининському хра-
мі за загиблими бійцями
13-го батальйону відслужи-
ли молебень. Слова поваги
та подяки військовослужбо-
вцям висловили голова Че-

рнігівської ОДА Валерій Ку-
ліч та Чернігівський міський
голова Владислав Атроше-
нко. Вони вручили бійцям
державні нагороди та наго-
родили почесними грамота-
ми членів родин загиблих.

Орденом “За мужність”
ІІІ-го ступеня був відзначе-
ний командир розвідуваль-
ної групи капітан третього
рангу Юрій Літковець. Се-
ред інших нагород Юрія –
орден Богдана Хмельниць-
кого та іменна вогнепальна
зброя. На завершення уро-
чистостей гостям подарува-
ли виступи чернігівські фо-
льклорні колективи.

АВІАБУДУВАННЯ
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“Корупційні ризики можли-
во знизити шляхом належ-
ного забезпечення соціаль-
ного захисту військовослу-
жбовців”. Про це 13 лютого
повідомив перший заступ-
ник Міністра оборони Укра-
їни Іван Руснак під час
брифінгу для військових
засобів масової інформації,
присвяченому запобіганню
та виявленню корупції в
оборонному відомстві.

Він зазначив, що основними
пріоритетами в діяльності оборонно-
го відомства у поточному році є, зо-
крема, усунення корупційних ризи-
ків, пов’язаних із соціальним захис-
том військовослужбовців та членів
їх сімей, в першу чергу – грошовим,
продовольчим, речовим та житло-
вим забезпеченням учасників АТО.

Міністерство оборони також по-
силить внутрішній контроль за сис-
темою і процедурами електронних
закупівель, постачанням і наданням
послуг, обліком військового майна.
З питань розвитку системи бороть-
би з корупцією Міноборони України
буде співпрацювати з оборонними
відомствами Великої Британії, Нор-
вегії, НАТО та міжнародною органі-
зацією “Трансперенсі Інтернешнл”.

Зпоміж інших пріоритетних зав -
дань Міноборони є усунення коруп-
ційних ризиків під час освоєння
оборонного бюджету, забезпечення
відкритості та недопущення втрат
коштів внаслідок роботи посадових
осіб на всіх управлінських рівнях.

З метою підвищення ефектив-
ності роботи посадових осіб, нака-
зом Міністра оборони України ство-

рено Систему роботи з питань ви-
значення корупційних ризиків і за-
побігання корупції.

В кожній військовій частині та
під приємстві призначені позаштатні
уповноважені посадові особи з пи-
тань запобігання та виявлення ко-
рупції. Ці люди наділені функціями
антикорупційних експертів при при-
йнятті командирами рішень та ви-
данні наказів в управлінській та фі-
нансово-господарській сферах.

Перший заступник Міністра та-
кож повідомив, що днями відбулося
засідання Комісії з моніторингу та
координації виконання Антикоруп-
ційної програми. Ця комісія була
створена в листопаді минулого року.
До її складу входять керівники прові-
дних департаментів та управлінь
(комісію очолює перший заступник
Міністра оборони України Іван Рус-
нак). Під час засідання розглядалися
питання щодо стану виконання Ан-

тикорупційної програми Міноборони
в 2015 та план роботи на 2016 рік.
Антикорупційна програма за три ро-
ки передбачає проведення 103-х за-
ходів, 74 з яких заплановані на 2015
та початок 2016 року.

Одним із основних завдань цієї
програми на 2015-2017 роки є зни-
ження корупційних ризиків шляхом
належного забезпечення соціально-
го захисту військовослужбовців.

– Сьогодні значно посилено соці-
альні гарантії військовослужбовців,
збільшено їх грошове забезпечення,
удосконалено порядок надання ста-
тусу учасника бойових дій. На сього-
дні у ЗС набули статусу учасника
бойових дій більше 122 тисяч війсь-
кових та працівників, які захищали
незалежність та територіальну ціліс-
ність України на сході держави.

Іван Руснак зокрема зазначив,
що формування доброчесності та
правової обізнаності здійснюється

також шляхом підвищення фахової
та методичної підготовки посадо-
вих осіб. На базі Національного уні-
верситету оборони України органі-
зовано проведення п’яти видів на-
вчальних курсів із підготовки осіб
керівного складу органів військово-
го управління та військових частин.
На цих курсах навчалися усі керів-
ники департаментів Міноборони та
управлінь Генерального штабу.

До проведення занять залучаю-
ться експерти оборонних відомств
країн НАТО, неурядової організації
“Тrаn s раr еn су Іn t еr n аt i оn аl”, українсь-
кі науковці та представники правоо-
хоронних органів, фахівці Рахункової
палати України, а також спеціалісти
Управління з питань запобігання та
виявлення корупції Міноборони.

У Міністерстві оборони продов-
жується позитивна практика з про-
ходження люстраційної перевірки, а
також проведення психологічного
вивчення на поліграфі кандидатів
на керівні посади. Важливим є пи-
тання недопущення призначення на
керівні посади військовослужбовців,
які мають низькі професійні якості.

– У минулому році перевірено
близько 200 осіб, – зазначив Іван Ру-
снак. – Уточнено зміст контрактів для
керівників державних підприємств
стосовно їх відповідальності за робо-
ту з питань запобігання корупції, уто-
чнено Перелік посад з високими ко-
рупційними ризиками, а також спис-
ки осіб, які обіймають такі посади.
Це, зокрема, посади керівників усіх
рівнів, які відповідальні за державну
власність і матеріальні засоби.

Також перший заступник Мініст-
ра повідомив, що продовжується
розробка Проекту щодо зниження
ризиків корупції в системі управлін-

ня персоналом Міноборони. Допо-
могу у цьому надають фахівці міні-
стерства оборони Королівства Нор-
вегії. Основою цього проекту є по-
дальше впровадження кадрового
менеджменту централізованого ти-
пу, який знижує суб’єктивну оцінку
керівника, та підвищує відповідаль-
ність кадрових органів за відбір та
призначення на посади.

Під час брифінгу щодо антико-
рупційної діяльності оборонного ві-
домства ВО начальника Управлін-
ня з питань запобігання та вияв-
лення корупції Міноборони України
Юрій Онисковець наголосив, що
Антикорупційна програма Мінобо-
рони передбачає захист військово-
службовців як громадян України.

За його словами, Антикорупцій-
на програма дозволяє суттєво по-
силити відповідальність посадових
осіб за вчинення кримінальних та
адміністративних правопорушень,
пов’язаних із корупцією.

Він повідомив також, що в
Управлінні з питань запобігання та
виявлення корупції Міністерства
оборони України створена і працює
телефонна “гаряча” лінія.

– Якщо військовослужбовцям
стали відомі факти, пов’язані з
проявами корупції у своїй військо-
вій частині, вони можуть одразу за-
телефонувати за номером (044)
454-73-07, та повідомити про вчи-
нення правопорушень.

Юрій Онисковець підкреслив,
що у разі отримання таких сигна-
лів, того ж дня усі зазначені фак-
ти будуть ретельно перевірені, і, у
разі підтвердження, після відпові-
дного службового розслідування
керівництвом оборонного відом-
ства будуть прийняті рішення.

Міноборони без корупції: пріоритетні завдання на 2016 рік

У великих і водночас проблем-
них із житлом військових гарнізо-
нах, до яких належить і Вінниця,
квартири не отримують навіть ті,
хто стоїть на черзі з початку 90-х!
Загальна черга по гарнізону – 2530
осіб, в тому числі 831 – позачерго-
вики та 435 – першочерговики.

За даними Вінницької КЕЧ
крайній раз (не хочеться казати
останній) від Міністерства оборони
здали будинок у 2008 році. Потім,
у 2010 ще була незначна іпотечна
закупівля житла від уряду Тимо-
шенко – і все. Там пропорційно ро-
зподілялося як постійне, так і слу-
жбове житло. Стосовно службово-
го питань багато, наскільки спра-
ведливо воно розподілялося і таке
інше. Тому дану тему чіпати не бу-
демо, це для окремого обговорен-
ня. Йдеться про глобальну пробле-
му – 50 тисяч безквартирних!

Крайній міністерський наказ
від листопада 2011 року за № 737

нині є основною нормативною ба-
зою для житлових комісій та КЕЧ
гарнізонів.

Хоча Постанова Кабміну ще у
2005 році позбавила можливості
отримувати по дві і більше кварти -
ри від держави (наприклад, після
пере їзду з одного гарнізону в ін-
ший), легше від того не стало. Як
уже говорилося, любителів фіктив-
них розлучень, “цінних подарунків
дочці” у вигляді квартири та інших
цілком законних маніпуляцій було
достатньо у тих таки 90-х. Зазирну-
вши у списки черговиків, можна
без проблем побачити масу стар-
ших офіцерів у яких “не склалося
сімейне життя”. Тепер воно не скла-
дається і в їхніх молодших колег, бо
причиною справжніх розлучень та
сімейних потрясінь є власне поме-
шкання, вірніше його відсутність.

– По декілька квартир від Мін-
оборони – це не правильно, не і
зовсім справедливо, але такі

норми не суперечили законодав-
ству, – з такими словами звернув-
ся до членів гарнізонної житлової
комісії начальник Вінницького гар-
нізону, перший заступник команду-
вача Повітряних Сил ЗС України
генерал-лейтенант Аркадій Вашу-
тін. – Як начальник гарнізону я на-
полегливо займатимуся житловим
питанням. Уже провів зустрічі з мі-
сцевою владою, із деякими поса-
довими особами оборонного
відомства. Нещодавно у Вінниці
обрано новий склад гарнізонної
комісії, нині ви обрали нового голо-
ву, тож давайте працювати по-но-
вому, більш енергійно та цілеспря-
мовано.

Оскільки питання щодо виді-
лення у цьому році коштів поки що
не вирішено, Аркадій Вашутін за-
пропонував скерувати згадану ро-
бочу енергію у бік військових гур-
тожитків. Бо там безлад, живуть
люди, які не мають жодного відно-
шення до армії і ціла купа незро-
зумілих питань. Словом, пора на-
вести там порядок.

А от щодо виділення коштів для
вирішення житлових потреб (заку-
півлі чи будівництва), то всі чека-
ють розподілу грошей із затвер-
дженого кошторису оборонного ві-
домства. Прийняття цього основ-
ного фінансового документу дає
відповідь на усі питання: що, кому
і куди? У якому перспективному
напрямку рухатиметься МО у жит-
ловому питанні: закупівля, будів-
ництво чи компенсація?

До речі про неї, компенсацію. Бу-
ло прийнято вольове державне рі-
шення – давати гроші! Цілком слуш-
не рішення. Особа, яка перебуває
на черзі (скоріш за все це військо-
вослужбовець  “запасу”, бо стільки
не служать) отримує компенсацію, і
робить з нею все, що завгодно…

От, власне, звістка про виплату
тих компенсацій наприкінці року
(це традиційний період, коли з’яв-
ляються гроші) не на жарт спанте-
личила тих, хто у перших десятках
черги. Що ж робити? Брати близь-
ко 400 тисяч грн (з розрахунку 7,5
тис. помножити на належні черго-

вику і членам сім’ї квадратні мет-
ри), чи все ж дочекатися торжества
вручення ключів від Міноборони?
Дилема! Тож чимало оптимістів
(хто на передовій списків) відмови-
лися від заяви на компенсацію. Од-
разу треба охолодити тих, у кого
забурлила кров у жилах. Освоєно
тієї компенсації було не так багато.
У Вінниці її отримали лише двоє
черговиків. Читайте перший абзац
– у державі – криза, війна… і т.д.

Давайте ж міркувати, як кажуть,
на хлопський розум. Тут і кальку-
лятора не треба – лише додавати
нулі. От беремо 50 000 безкварти-
рних в Збройних Силах, множимо
на півмільйона гривень:  50 000 х
500 000 = 25 000 000 000. Хто не
знає – це 25 мільярдів (гривень).
Сума конкретна і непідйомна для
бюджету. Одразу її виплатити не
реально.

А якщо розтягнути виплати на
20 років?! Скажімо, молодий лей-
тенант нині стає на чергу, а через
20 років сумлінної служби, йдучи в
запас,  отримує свою компенса-
цію. Звичайно, підрахунок умов-
ний, бо і черга пливе, і вартість
житла гнучка. Отже, суму 25 млрд
грн ділимо на 20 років і виходить
цифра 1 250 000 000 грн на рік.
Саме стільки сьогодні треба виді-
ляти щороку, щоб військовослуж-
бовець хоча б до пенсійного віку
міг отримати компенсацію.

Це, здається, найдешевший і
найшвидший спосіб.

Хтось знає де взяти ці гроші?!
Юрій Ігнат. “Крила України”.

Закупівля, будівництво чи компенсація?
ЖИТЛОВА ПРОБЛЕМА

Близько півсотні тисяч – така непідйомна цифра безквартирних військовослужбовців
Збройних Сил України. Вже більше 10 років жоден уряд не може зрушити її з місця попри
амбітні плани і обіцянки. Нічого не будується, не закуповується, хіба якісь крихти на фоні
тих 50 тисяч. Соціальні гарантії для військових, в яких прописано забезпечення житлом,
стали здебільшого декларативними. Так, зараз постановка на чергу дає право на отри-
мання компенсації за піднайом, та більш нічого. У державі криза, немає коштів, війна…
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Зокрема, до окремої радіоло-
каційної роти на посаду інженера
відділення управління прибув кур-
сант Віталій Золотько. Керівни-
ком стажування був призначений
начальник командного пункту вій-
ськової частини старший лейте-
нант Дмитро Дворник, який про-
ходив свого часу військову служ-
бу на посаді інженера відділення
управління даного підрозділу і то-
му зміг якнайкраще передати всі
знання та вміння майбутньому
офіцеру. За період стажування
курсант був задіяний у тренуванні
з роботи по контрольних цілях і
набув певного досвіду з супрово-
дження своїх літаків та літаків
ймовірного противника. Також він
добре проявив себе з питань ме-
тодичної підготовки, почавши з

натхненням навчати молоде по-
повнення – військовослужбовців
строкової служби, які прибули до
військової частини.

Крім того, для проходження ре-
монтної практики 14 курсантів ви-
пускного курсу інженерно- авіацій-
ного факультету прибули до бри-
гади тактичної авіації ім. Покриш-
кіна. В перший же день стажуван-
ня до курсантів було доведено бо-
йовий шлях військової частини та
основні моменти життєдіяльності
військовослужбовців. Ремонтна
практика проводилась на базі тех-
нічної експлуатаційної частини
авіаційної техніки на посадах ста-
рших техніків груп регламенту та
ремонту авіаційних двигунів, літа-
ків, авіаційного обладнання, радіо-
електронного обладнання, авіацій-

ного озброєння та прицільних на-
вігаційних комплексів. Курсанти
пишаються тим, що були розподі-
лені саме до цієї бригади, адже
особовий склад військової части-
ни зберіг вірність Присязі народу
України і вийшов з тимчасово оку-
пованої території АР Крим до міс-
та Миколаєва.

Деякі курсанти для здобуття
практичних навичок були розподі-
лені до одного з підрозділів Одесь-
кої зенітної ракетної бригади. Роз-
виток технічного потенціалу курса-
нтів взяли під свій особистий конт-
роль командир дивізіону підполко-
вник Микола Дзяман та заступник
командира дивізіону з озброєння
капітан Сергій Баличев. Вони з пе-
рших днів стажування стали для
курсантів наставниками, які у

будь- яку мить готові дати пораду.
Щоденно залучаючи на контроль
функціонування системи, усунення
умовних виходів техніки з ладу,
фахівці підрозділу оцінювали набу-
ті курсантами у навчальному за-
кладі знання та надавали поради
щодо підвищення фахового рівня.

У вихідні дні офіцерами по ро-
боті з особовим складом для кур-
сантів Харківського університету
Повітряних Сил імені Івана Коже-
дуба були організовані екскурсії
по місту з відвідуванням музеїв.

Під час стажування майбутні
офіцери дізналися про особливо-
сті проходження служби в бойовій
частині, специфіку роботи на аві-

аційній техніці, а також отримали
чітку уяву про те, що реально не-
обхідно для проходження служби
на офіцерської посаді у військах,
та можливість оцінити власний рі-
вень підготовки. Варто зазначити,
що курсанти зарекомендували
себе як дисципліновані та відпові-
дальні військовослужбовці з праг-
ненням до набуття практичних
навичок та самовдосконалення.
Найкращою новиною стало те,
що більшість із них виявили ба-
жання після випуску продовжити
свій військовий шлях в зазначе-
них підрозділах.

Олеся Хитренко. м. Одеса.
Фото автора.

Одним із ключових автомобі-
лів, який на теперішній час здат-
ний виконувати та виконує за-
вдання з транспортування цієї га-
баритної техніки є МАЗ-537. Але,
враховуючи те, що даний автомо-
біль у Збройних Силах України не
використовувався понад 20 років,
кількість фахівців з експлуатації
та обслуговування цього тягача у
військах є обмеженою.

З огляду на необхідність відно-
влення та повернення до строю
автомобілів МАЗ-537 командуван-
ням Збройних Сил України було
поставлено завдання 5-ому Об’єд-

наному центру електрогазового та
автотехнічного забезпечення Пові-
тряних Сил Збройних Сил України
в короткий термін підготувати фа-
хівців із ремонту та обслуговуван-
ня даного типу автомобільної тех-
ніки, які зможуть виконувати за-
вдання безпосередньо в зоні про-
ведення АТО. Впродовж грудня
2015 року на базі 3-х ремонтно-від-
 новлювальних баз 5-го ОЦЕГАТЗ
шляхом вивчення та практичного
виконання робіт на даному типі те-
хніки було сформовано 3 ремонтні
бригади, що здатні виконати від-
повідне завдання. У січні цього ро-

ку фахівці Центру були направлені
до зони АТО, і сьогодні вони успі-
шно виконують завдання з віднов-
лення та ремонту вказаних авто-
мобілів. Лише за місяць колекти-
вом у складі майора Владислава
Мартинюка, старшого прапорщика
Андрія Вторака, прапорщика Євге-
на Лучковського, прапорщика
Анатолія Ткачука та сержанта
Олега Соловйова введено в стрій
понад 20 автомобілів МАЗ-537 і
тим самим забезпечено здатність
бойових частин та підрозділів
швидко відреагувати на зміни в
оперативній обстановці та вчасно
перемістити важку бойову техніку
вздовж лінії зіткнення.

Олександр Коблюк. м. Житомир.

Курсанти навчального центру
Високомобільних десантних
військ, які два з половиною міся-
ці тому уклали контракт про про-
ходження служби у Збройних Си-
лах України, готуються вже за
декілька тижнів увійти до складу
бригад ВДВ.

“Крилаті піхотинці” працюють
під керівницт-
вом професій-
них інструкторів,
які мають досвід
виконання бойо-
вих завдань в
зоні АТО.

Під час чер-
гового трену-
вання новобран-
ці удосконалю-
вали навички
стрільби з АК-74
з положення
стоячи, лежачи
та з коліна по

ростовій мішені з відстані 100 і
200 метрів. Крім того, відбулося
практичне заняття зі штурму буді-
влі. Відпрацьовувались різні спо-
соби заходу у приміщення, його
зачистка. Особлива увага приді-
лялась вмінню працювати, не ви-
користовуючи вербальні засоби
спілкування, за допомогою жестів.

На початку лютого до під-
розділів військових частин
ПвК “Південь” прибули кур-
санти ХУПС для проходжен-
ня планового стажування.
Юнаки та дівчата під пиль-
ним керівництвом фахівців
на практиці удосконалювали
свої теоретичні та практичні
знання, набуті у військовому
навчальному закладі.

ВІЙСЬКОВА ТЕХНІКА Тягачі для передової
Тривала складна ситу-
ація в зоні проведення
антитерористичної
операції зумовила дос-
татньо велику втрату
техніки, в тому числі –
транспортних засобів,
призначених для тран-
спортування важкої
бойової техніки. 

На Житомирщині тривають 
тренування новобранців ВДВ

На полігоні Високомобільних десантних військ, що
на Житомирщині, щодня проводяться тренування.

ДОНОРСТВО

Стажисти гідні своїх майбутніх офіцерських посад

Потреба у запасах крові є завжди
18 лютого медична
служба об’єднано-
го Центру матеріа-
льно-технічного за-
безпечення Повіт-
ряних Сил Зброй-
них Сил України
разом із Вінниць-
кою обласною ста-
нцією переливання
крові організували
День донора, взяти
участь у якому ви-
явили бажання по-
над півсотні офі-
церів, сержантів та
солдатів частини.

– Це не перший раз, коли наші
військовослужбовці вирішили до-
помогти вінницькій станції пере-
ливання крові. У нас завжди ба-
гато бажаючих, готових стати до-
норами крові, – констатує началь-
ник медичної служби об’єднаного
Центру майор медичної служби
Петро Мельник. – День донора –
надважлива для нас справа. Це –
позапланова, добровільна акція,
адже потреба в донорстві у нас в
країні дуже висока, і залишатись
осторонь ми просто не можемо.

Вінницькі медики завжди охо-
че зустрічають військових доно-
рів.

– Проблема донорства крові
та її компонентів є важливою для
держави та ключовою для охоро-
ни здоров’я не тільки в мирний,
але і в цей не простий для країни

час, тому є стратегічним гаран-
том безпеки країни. Від її вирі-
шення залежить можливість і
якість надання медичної допомо-
ги, – підкреслила головний лікар
Вінницької обласної станції пере-
ливання крові Оксана Банах. –
Тому ми завжди раді добровіль-
ним донорам, завдяки яким банк
крові постійно поповнюється.

Постійним учасником таких ак-
цій, як планових, так і позаплано-
вих, є військова частина, якою ко-
мандує полковник Костянтин Єлі-
заров. Як командування частини,
так і особовий склад завжди від-
повідально ставляться до прохань
про допомогу, і особливо – коли
це стосується життя та здоров’я
наших громадян.

Артем Паридуха.
м. Вінниця.
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До базових компонентів “гібри-
дної” війни належить комплекс
традиційних та нестандартних за-
гроз, терористичних, протиправ-
них дій, новітніх інформаційних
технологій. Він формується за
створеним заздалегідь стратегіч-
ним задумом і визначає широкий
спектр дій противника. Зупинимо-
ся на інформаційній складовій “гі-
бридної” війни.

“Гібридна” війна має чітко
окреслений віртуальний інформа-

ційний компонент. Якщо називати
його пропагандою, це було б зме-
ншенням віроломної та отруйної
природи цієї інформаційної війни.
Принципи електронної кібератаки
були трансформовані в неконтро-
льований безперешкодний потік
російськомовної дезінформації,
що сповіщала про нову війну з
“фашистами”. Було створено вер-
сію реальності щодо утиску, пере-
слідування та залякування росій-
ськомовного населення України,
яка розповсюджувалася для де-
стабілізації ситуації в державі.
Іноземні інформаційні агентства
висвітлювали ці фальшиві новини
таким чином, ніби вони дійсно ма-
ли підстави для обговорення. Як
наслідок, фальсифікації, розгуб-
леність та страх, викликаний ни-
ми, заважали швидко реагувати
на дії РФ та послабляли рішучість
тих, хто мав це робити.

Основною формою ведення ін-
формаційної війни є інформацій-
но-психологічні впливи та акції,
які мають на меті підкорити свідо-
мість людини до рівня керування
ухваленням нею рішень в інте-
ресах протиборчої сторони. Прик-
ладом такого протиборства з бо-
ку РФ є запуск проекту “Русский
мир”, який використовує усі дос-
тупні методи, діючи не лише на
рівні держав, але у медійній, осві-
тній, культурній та виробничий
сферах. Формування протягом 5-
10 років прихильників ідеї росій-

ської територіальної, національної
і духовної цілісності здійснюва-
лось проведенням запланованих
прихованих заходів, різними фор-
мами, методами, способами на
всіх рівнях соціуму України. Прик-
ладом може бути формування
спільноти на підставі національної
та духовної скорботи за загибли-
ми у Другій Світовій війні шляхом
поступового впровадження “геор-
гіївської стрічки” як символу Пе-
ремоги над фашизмом. Така про-

думана акція дала певні переваги
противнику при здійсненні агресії
проти України. Анексія Криму та
події на сході та півдні нашої дер-
жави виявили велику кількість ре-
зидентів, які були завербовані РФ
заздалегідь у структурах держав-
ного управління, силових відом-
ствах і режимних органах.

Наслідком активних інформа-
ційних дій агресора стали бойові
дії на сході нашої країни, які є для
росіян своєрідним “незрозумілим”
конфліктом “без участі” збройних
сил РФ. З початку “гібридної” вій-
ни і до сьогоднішнього дня РФ ви-
користовуються методи інформа-
ційно-психологічного впливу, які
направлені на дестабілізацію об-
становки всередині держави, зни-
ження довіри населення до діючої
системи влади, забезпечення під-
тримки дій терористів, а також
створенням негативного іміджу
державної влади як у країні, так і
на міжнародній арені.

Можна навести безліч прикла-
дів, які свідчать про застосування
зазначених методів противником.
Наприклад: невинна, на перший
погляд, патріотична акція на річ-
ницю Дня визволення Краматор-
ська від російсько-терористичних
угруповань, що мала на меті по-
ширення серед мешканців кольо-
рових браслетів білого, червоно-
го, жовтого та синього кольорів,
виявилася спланованою інформа-
ційно-психологічною акцією росій-

ських спецслужб, результатом
якої стала ненав’язлива демон-
страція деякими прихильниками
свого ставлення до “нових” респу-
блік у досить цікавий спосіб - під-
бором кольорів російського пра-
пора. Цей факт викликав відчут-
ний резонанс та став приводом
для дискретизації місцевого кері-
вництва.

Протистояти новим викликам
“гібридної” війни можливо винят-
ково асиметричними методами,
важливим кроком з підготовки до
яких є комплексне застосування

усіх наявних ресурсів із залучен-
ням сучасних інформаційних тех-
нологій, що, як наслідок, потребує
розробки та впровадження нових
наукових рішень.

Над зазначеними завданнями
безперервно працюють науково-
педагогічні працівники Житомир-
ського військового інституту імені
С.П.Корольова. Так, у військово-
му інституті готують фахівців та
проводяться наукові дослідження
з напрямків: системи управління
силами та засобами, роботизова-
ними (у тому числі безпілотними
авіаційними) комплексами, радіо-
електронної розвідки та бороть-
би, а також питань кібернетичної
безпеки та інформаційно-психо-
логічних операцій.

Отримані наукові результати,
які мають практичне впроваджен-
ня у військах та в зоні бойових
дій, постійно використовуються в
освітньому процесі. Усі розробки
експериментально перевіряються
під час проведення командно-
штабних навчань.

Офіцери та курсанти військо-
вого інституту надають інформа-
ційну підтримку керівництву шта-
бу бойових дій та виконують за-
вдання з інформаційно-психологі-
чної протидії. За цей час проведе-
но безліч заходів, які мали на ме-
ті зрив інформаційно-психологіч-
них акцій противника та стриму-
вання його агресії на лінії розме-
жування. Серед них, зокрема, мо-
ніторинг інформаційного просто-
ру, під час якого виявляються
джерела, що у прихований спосіб
поширюють інформацію з ознака-

ми російської пропаганди. Зібра-
но та каталогізовано психологічні
портрети лідерів незаконних угру-
повань. Крім того надається інфо-
рмаційна підтримка населенню
регіону шляхом постійного інфор-
мування про можливі провокації з
боку терористичних угруповань
та заходи в разі їх нейтралізації.
Фахівцями Житомирського війсь-
кового інституту велика увага
приділяється проведенню заходів
військово-патріотичного вихован-
ня, семінарів з інформаційної без-
пеки, до яких залучаються, як вій-
ськовослужбовці інституту, так і
цивільна молодь, студенти, шко-
лярі.

Тільки умілим поєднанням
усього спектру методів інформа-
ційно-психологічної протидії мож-
ливо досягти переваги над проти-
вником в інформаційному просто-
рі. Новим проектом стала робота
над створенням інтернет-каналу
“Наш Дом” на відомому відеохос-
тингу YouTube, який висвітлює
проблеми місцевих жителів регіо-
ну в зоні бойових дій. Це позитив-
но впливає на формування довіри
місцевого населення до Збройних
Сил України.

Сьогодні діяльність Житомир-
ського військового інституту імені
С.П.Корольова характеризується,
у першу чергу, спрямованістю на
вирішення актуальних проблем
підрозділів Збройних Сил України,
які виконують завдання в зоні
проведення бойових дій на сході
України. Особовий склад військо-
вого інституту отримує реальний
бойовий досвід. Це мотивує до пі-
двищення якості підготовки війсь-
кових фахівців та пошуку нових
методів, способів, технологій і
конструктивних рішень щодо удо-
сконалення існуючого та розробки
нового озброєння і військової тех-
ніки, інформаційних технологій.

Керівництво інституту, науко-
во-педагогічний склад та науковці
розуміють, що найвищим резуль-
татом їх плідної праці є підготовка
молодих офіцерів – висококвалі-
фікованих військових фахівців
для експлуатації складних інфор-
маційних систем, засобів та сис-
тем технічних видів розвідки, ін-
формаційно-психологічних опера-
цій, кібернетичної та інформацій-
ної безпеки для сектору націона-
льної безпеки і оборони України і,
як результат, прискорити перемо-
гу над противником у “гібридній”
війні.

Ю.І.Міхєєв, Г.П.Чернявський,
О.І.Пінчук.

У сучасних умовах людство стрімко занурюється в
хаос великих і малих війн, конфліктів нового, гібрид-
ного типу, у тому числі з використанням невійсько-
вих способів досягнення політичних і стратегічних
цілей у боротьбі з противником. Зазначене набуває
все більшої актуальності в умовах безперечного фа-
кту перебування України в умовах “гібридної” війни
із Російською Федерацією.

“Корольовці” завжди на вістрі нових 
інформаційних викликів “гібридної” війни
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– Як Ви розпочали свою во-
лонтерську діяльність? Чи
представляєте якусь органі-
зацію?

– Ще в 2008 році в місті Горлів-
ка, коли я був студентом місцево-
го регіонального інституту універ-
ситету “Україна”, то брав участь в
створенні та роботі молодіжного
парламенту Горлівки. Після того,
як почалася війна, 13 серпня 2014
року виїхав у Краматорськ, де
мені підказали, що є круті волон-
тери і організація “Країна вільних
людей”. До цієї пори-- разом ми
робимо багато добрих справ.

– Хтось з ваших друзів за-
ймається волонтерською дія-
льністю?

– З моїх знайомих багато хто
волонтерить. І всі – за різними на-
прямками: хтось на фронті допо-
магає нашим захисникам, хтось
допомагає переселенцям, хтось –
людям, які залишилися на окупо-
ваній території. Дуже багато лю-
дей не опустили руки і роблять
все для того, щоб ситуація в краї-
ні стабілізувалася.

– Ваші дороги перетинають-
ся?

– Ми співпрацюємо по дуже
багатьох аспектах. На даний час
стало тяжкувато працювати з ти-
ми, хто залишився на окупованій
території і до цих пір допомагає
людям. Коли закриті блокпости,
гуманітарну допомогу не так вже
й просто туди завезти. З тими,
хто працює в інших регіонах Укра-
їни, ми перетинаємося дуже час-
то. Між нами налагоджена тісна
співпраця. Навіть в інформаційній
кампанії ми підхвачуємо ініціативу
одне одного, розвиваємо волон-
терський рух у своїх громадах, ді-
лимося між собою хто чим може.
Можна навіть сказати, що такі ві-
дносини – приклад для нашої
влади. 

– Яким підрозділам допома-
гаєте? 

– Ми не закріплювали за со-
бою якийсь конкретний підрозділ.
Ми просто їздимо по позиціях. Із
тих, кому допомагаємо постійно –
131 окремий розвідувальний ба-
тальйон, 501 батальйон морської
піхоти, 28-а та 128-а бригади. Як-
що ж брати по місцевості, то Піс-
ки, Опитне, шахта Бутівка – тобто
всі “живописні та злачні” місця пе-
редової.

– Який момент вашої діяльно-
сті запам’ятався найбільше?

– Не забулася евакуація з Де-
бальцевого. Коли кожного дня ми
потрапляли під обстріл, коли по-
ряд обстрілювали автобус з діть-
ми. Запам’яталася організація
цього всього. Ми бігали до губер-
натора, здіймали галас, підіймали
органи влади, щоб вони хоч якось
взяли участь в евакуації людей.
Наша організація безпосередньо
брала участь у вивезенні людей з
Дебальцевого.

– А коли ви познайомилися з
волонтером Олегом Жанпеісо-
вим?

– Минулого року. В них там є
ВГО “Українська Служба Поряту-
нку”. Від цієї організації він приво-
зив допомогу переселенцям, які
проживають в Краматорську. По-
тім Олег запитав, чи є можливість
їздити на передову до хлопців. В
результаті, ми координуємося,
спільно збираємо допомогу і їзди-
мо на фронт.

– Ваша сім’я залишилася на
окупованій території?

– Ні. Всі мої рідні
– батьки і молодша
сестра – виїхали на
мирну територію.
Наразі вони зі мною
в Краматорську. Під-
тримують мене ціл-
ком і повністю. Пе-
реживають і бажа-
ють сил, натхнення
та вдачі.

– За освітою ви
юрист. У повсяк-
денній діяльності
правові знання
якось допомага-
ють?

– Так. Саме знан-
ня законів, правила і
порядок їх написан-
ня стають у пригоді.
Ми взагалі намагає-
мося не дивитися
політичні новини,
щоб залишатися при
здоровому глузді.
Наразі ми надаємо
юридичну допомогу
переселенцям в
Краматорську та
Львові, де наша ор-
ганізація має філіал.
Крім переселенців,
допомагаємо і бійцям АТО. Це
все ми робимо на добровільних
засадах. Окрім цього, наша орга-

нізація надає підтримку сім’ям
учасників АТО, родинам загиб-
лих, дітям, працює з молоддю,
проводить різноманітні тренінги

по соціальній реабілітації та пси-
хотравмі.

– Відчули в собі якісь зміни
за два роки війни?

– Я став старшим на два роки
(посміхається). В мене ніколи не
було проблем із любов’ю до своєї
країни. З початку війни це відчут-
тя загострилося і поведінка стала
більш радикальною, ніж раніше.
Тим не менше, я не перестав лю-
бити людей, які залишилися жити
на окупованій території. Зрозумі-
ло, що я тепер інакше реагую на
тих, хто мріє про вигадані респуб-
ліки.

– Ви постійно їздите по пере-
довій. Що найчастіше вам го-
ворять хлопці?

– Найчастіше – що вони вто-
милися сидіти і чекати незрозумі-
ло чого. Всі надіються на те, що
вистачить волі, сил і розуму у на-
шої влади, щоб вжити рішучих
заходів із звільнення української
території. Бійці готові і чекають
тільки команди.

– На вашу думку, армія змі-
нилася?

– Так, армія змінилася – вона
з’явилася. Із забезпеченням, зви-
чайно, існують певні проблеми. Є
питання до Генштабу і Міноборо-
ни, але зміни, є і вони позитивні.

– Є моменти або ситуації, які
найбільше врізалися в па-
м’ять?

– Кожен день – він інакший.
Всі два роки можна виділити. На-
приклад, в нас на поселенні в
Краматорську живе сім’я з Горлів-
ки. Батько з Узбекистану, мати –
з Горлівки, мають 9 дітей. Всі рід-
ні. Ми намагаємося підтримувати
їх. Ще пам’ятаю, як вивозили жі-
нок і дітей з населеного пункту
Водяне, що неподалік Донецького
аеропорту. Почався обстріл. Ми
полягали навколо автобуса. А ді-
ти навіть не заховалися, залиши-
лися сидіти в транспорті, спосте-
рігали за нами, сміялися з нас.

– Що наразі найбільше необ-
хідно на передовій?

– Дуже потрібні ліки: противі-

русні та від застуди. Як для бій-
ців, так і для жителів Краматорсь-
ка. Тут ще не закінчилася епіде-
мія, тому потрібні антибіотики,
жарознижуючі ліки. Також багато
всього необхідно для дитячої гігіє-
ни. На передову завжди необхід-
на оптика, прилади нічного бачен-
ня. Два роки пройшло, але потре-
ба в цьому не зникла. 

– Ваше ставлення до так зва-
ного “перемир’я”.

– Дуже негативне. Це не озна-
чає, що я не хочу, аби перестали
стріляти. Я цього хочу, але тільки
після перемоги, після поновлення
контролю над російсько-українсь-
ким кордоном і повернення украї-
нській владі повного контролю
над постами, що захоплені росія-
нами. Це ж стосується і Криму. Я
ніяк не ставлюся до перемир’я,
адже його немає. Як можна відно-
ситися до того, чого не існує. Ко-
жен день наших військових, дітей
та мирних жителів обстрілюють
росіяни. Може, в когось десь і є
перемир’я. Тут же його нема.

Ярослава Зоріна.
“Крила України”.

“В мене ніколи не було проблем з любов’ю до своєї країни”
Волонтер Олександр Петров:

Серед безлічі псевдо волонтерів та типових лохот-
ронів з благодійністю сьогодні тяжко знайти добро-
вольця, який би вірно та безкорисливо допомагав
військовим на передовій, переселенцям в тилу, лю-
дям на окупованих територіях, незалежно від віку,
наявності заробітку та національності. Про таких
людей мало говорять на мирній території, проте їх
всі знають на передовій. Волонтер Олександр Пет-
ров – один з них. 
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– За майже 25 років незалеж-
ності України інженерно-авіаційна
служба державної авіації відбула-
ся як провідна структура в систе-
мі організації та проведення важ-
ливих заходів із забезпечення
ефективного застосування авіа-
ційної компоненти при виконанні
завдань, поставлених керівницт-
вом держави. Сьогодні на нашу
службу покладено вирішення пи-
тань відновлення та підтримання
справності авіаційної техніки до
максимально можливого рівня,
утримання її у стані бойової гото-
вності, забезпечення її безвідмов-
ної роботи та високої ефективно-
сті застосування при виконанні
завдань за призначенням.

Завдяки завчасному плануван-
ню та самовідданій праці високок-
валіфікованих фахівців інженер-

но-авіаційної служби вдалось опе-
ративно реалізувати заходи із від-
новлення справності визначеної
кількості авіаційної техніки та підт-
римання досягнутого рівня боєго-
товності авіаційних частин в особ-
ливий період. Так, у 2014-2015 ро-
ках силами та засобами авіацій-
них військових частин відновлено
справність та забезпечено готов-
ність до виконання завдань за
призначенням майже 150 одиниць
авіаційної техніки, отримано після
виконання ремонту та модерніза-
ції понад 40 літальних апаратів,
забезпечено проведення майже
2000 льотних змін.

Хочу також відзначити наполег-
ливу і копітку працю фахівців інже-
нерно-авіаційних служб армійської
авіації Сухопутних військ, авіації
Військово-Морських Сил, а також
авіації Державної служби України
з надзвичайних ситуацій, Держав-
ної прикордонної служби України,

Національної гвардії України, підп-
риємств авіаційної галузі України.
Неможливо переоцінити їх внесок
в підтримання та підвищення обо-
роноздатності держави.

– Враховуючи можливості
держави щодо переоснащення
авіації Повітряних Сил, сьогодні
головний наголос робиться на
питанні модернізації літальних
апаратів, що перебувають на
озброєнні. Як триває цей про-
цес?

– Виходячи з реального фі-
нансово-економічного становища
держави та за результатами ана-
лізу напрямків військово-технічної
політики більшості країн світу,
Повітряні Сили ще у далекому
2007 році долучилися до напрям-
ку розвитку військової авіації
шляхом її модернізації, що забез-

печило підтримання заданого рів-
ня її бойового потенціалу.

За результатами всебічного
аналізу запропонованих варіантів
модернізації та, враховуючи пока-
зник “ефективність-вартість”, бу-
ло визначено основні оперативно-
тактичні вимоги до модернізова-
ної авіаційної техніки та прийнято
рішення щодо максимального за-
лучення до виконання робіт поте-
нціалу авіаційної промисловості
України та її авіаремонтних підп-
риємств. Це забезпечило розви-
ток високих технологій, підвищен-
ня якості виробництва та ремонту
авіаційної техніки до рівня провід-
них виробників, створило умови
до формування замкнутого циклу
підтримання справності та розви-
тку авіаційної техніки авіації
Збройних Сил України.

Враховуючи те, що модерніза-
ція літаків є досить складною у ре-
алізації та потребує формування

Інженерно-авіаційна служба: 
ефективно, якісно, своєчасно

25 лютого виповнюється 74 роки з дня створення
інженерно-авіаційної служби. Про будні служби в ін-
терв’ю газеті “Крила України” розповідає головний
інженер авіації Повітряних Сил – начальник управ-
ління головного інженера авіації авіації Команду-
вання Повітряних Сил Збройних Сил України гене-
рал-майор Петро Скоренький.



широкої і довгострокової коопера-
ції підприємств авіаційної галузі,
значних витрат фінансового ресу-
рсу, авіацією Повітряних Сил сфо-
рмовано широкий спектр варіан-
тів модернізації авіаційної техніки.

На сьогодні вже прийняті на
озброєння Збройних Сил України
модернізовані літаки МіГ-29МУ1,
Су-25М1, Су-25М1К, Су-27С1М,
Су-27П1М, Л-39М1, Л-39М, верто-
літ Мі-8МСБ-В, військово-транспо-
ртний літак Ан-70, тренажери лі-
таків МіГ-29, Л-39, вертольота 
Мі-8МТВ.

Загалом на озброєння авіації
Повітряних Сил вже надійшло
38 модернізованих літаків типу 
МіГ-29, Су-25, Су-27, Л-39 та 
6 модернізованих тренажерів. На
жаль, протягом 2014-2015 років 
5 із них втрачено та 3 залиши-

лись на тимчасово окупованій Ро-
сією території України – в АР
Крим.

Проводяться роботи з дообла-
днання літаків типу Су-25, верто-
льотів типу Мі-8, транспортних лі-
таків Ан-26 системами захисту лі-
тальних апаратів від керованих
авіаційних засобів ураження (ком-
бінованими пристроями викиду та
станціями оптико-електронного
придушення). На сьогодні вже
укомплектовано більш 20 оди-
ниць авіаційної техніки і плануєть-
ся здійснити дообладнання всьо-
го парку.

На даний час в інтересах авіа-
ції виду продовжуються роботи з
подальшої модернізації літальних
апаратів (МіГ-29, Су-25, Су-27, 
Л-39, Мі-8, Мі-2); плануються ро-
боти з модернізації літаків 

Су-24М, Су-24МР, комплексних
тренажерів літаків Су-25, 
Су-27, Су-24, зі створення лабо-
раторії технічного діагностування
авіаційної техніки, розроблення
сучасних авіаційних засобів ура-
ження тощо. 

Хотів би кілька слів сказати і
про заходи щодо відновлення та
підтримання справності авіацій-
них засобів ураження. Так, протя-
гом минулого року Державним
підприємством “Державне Київсь-
ке конструкторське бюро “Луч”
організовано та виконано роботи
щодо продовження строків служ-
би і зберігання керованих авіацій-
них ракет типу Х-25МЛ, некерова-
них авіаційних ракет типу С-8 різ-
них модифікацій, підривачів до
авіаційних бомб та набоїв до авіа-
ційних гармат.

– Який обсяг робіт за-
плановано на 2016 рік?

– У цьому році під виді-
лений фінансовий ресурс
плануємо отримати після
виконання ремонту та мо-
дернізації більш ніж 50 лі-
тальних апаратів. Це, зок-
рема, літаки типів МіГ-29,
Су-25, Су-27, Л-39, Ан-26,
вертольоти типу Мі-2, Мі-8.
Також заплановано уком-
плектувати авіаційні час-
тини новими літаками 
Ан-148, продовжити та
розпочати виконання пев-
ної кількості запланованих
науково-дослідних робіт.

Планується завершити
роботи з продовження
строків служби і зберіган-
ня авіаційних керованих

ракет Х-29Л/Т, штурмових авіа-
ційних бомб, піротехнічних засо-
бів та багато чого іншого.

– Після анексії Криму та ро-
зв’язання Росією війни на Дон-
басі Україна тимчасово втрати-
ла 3 авіаремонтні підприємства
у Євпаторії, Севастополі та Лу-
ганську. Чим компенсуєте?

– Найбільш болючим для авіа-
ції Збройних Сил України стала
тимчасова втрата державного пі-
дприємства “Луганський авіацій-
ний ремонтний завод”, яке спеціа-

лізувалось на ремонті головних
вертолітних редукторів та двигу-
нів, так нам необхідних. Також, із
тимчасовою втратою Державного
підприємства “Севастопольське
авіаційне підприємство” усклад-
нилось питання щодо ремонту ве-
ртольотів типу Мі-8, Мі-8МТ(МТВ)
та Ка-28 (29). Враховуючи склад-
ну ситуацію в Україні та термінову
необхідність у комплектуванні ве-
ртольотів справними агрегатами,
Публічне акціонерне товариство
“Мотор Січ” за власні кошти прис-

тупило до освоєння ремонту гост-
родефіцитних головних вертоліт-
них редукторів ВР-8А, ВР-14, 
ВР-24. Проводяться роботи з
освоєння ремонту вертольотів ти-

пу Мі-8, Мі-
8МТ(МТВ), Мі-24 та
Ка-29. На сьогодні
ПАТ “Мотор Січ”
вже допущено до
ремонту головних
вертолітних редук-
торів ВР-8А, ВР-14
дослідної партії та
найближчим часом
планується його
допуск до ремонту
головних вертоліт-
них редукторів 
ВР-24 дослідної
партії і до ремонту
вертольотів типу
Мі-8 дослідної пар-
тії.

– Яка ситуація
з літаком Ан-70?

– Перспектив-

ний військово-транспортний літак
Ан-70 у 2015 році прийнято на
озброєння ЗC України. На сьогод-
ні, у зв’язку з припиненням війсь-
ково-технічного співробітництва з
Російською Федерацією, Держав-
ним підприємством “Антонов” про-
водяться роботи з модернізації у
частині імпортозаміщення складо-
вих частин, обладнання та агрега-
тів літака Ан-70. Авіація Повітря-
них Сил має потребу у літаках та-
кого класу, тож очікуємо, що наш
авіаційний парк поповнять сучасні

військово-транспортні літаки типу
Ан-70, а також новітні Ан-178 та
легкі транспортні літаки на заміну
Ан-26.

– І на завершення, що би Ви
хотіли побажати фахівцям ін-
женерно-авіаційної служби у
переддень річниці її створення?

– У день професійного свята
щиро вітаю фахівців інженерно-
авіаційної служби, ветеранів слу-
жби з Днем інженерно-авіаційної
служби, бажаю в першу чергу ус-
піху в професійній діяльності, а
також міцного здоров’я, довго-
ліття, сімейного щастя і благопо-
луччя, бадьорості, оптимізму, на-
снаги в роботі на благо України.
Висловлюю всім Вам слова гли-
бокої вдячності за самовіддане
служіння інтересам вітчизняної
авіації та високий професіона-
лізм, вагомий внесок у воєнно-па-
тріотичне виховання військовос-
лужбовців та молоді.

Спілкувався Андрій Яцик.
“Крила України”.
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Петро Порошенко разом із при-
сутніми воїнами-афганцями вшану-
вав пам’ять загиблих хвилиною мо-
вчання. Після цього прозвучав Дер-
жавний Гімн України. Воїни почес-
ної варти відсалютували зі зброї.

– Тисячі наших земляків пройш-
ли крізь вогонь боїв десятилітньої
війни в Афганістані, – зазначив Гла-
ва держави. – Повернувшись додо-
му, багато хто з них долучився до
суспільних процесів розбудови не-
залежної України, захисту її сувере-
нітету і територіальної цілісності.
Особливо затребуваними є профе-
сіоналізм, військовий вишкіл та пат-
ріотизм ветеранів бойових дій нині,
коли Україна протистоїть російській
агресії. Щиро дякую воїнам за силу
духу, волю до перемоги, самовідда-
не служіння Батьківщині. Бажаю
усім міцного здоров’я, миру, успіхів
та нових звершень. Слава Україні!

Також того дня Президент зустрі-
вся з воїнами-афганцями під час
урочистого зібрання у Центрально-
му будинку офіцерів ЗС. Звертаю-
чись до присутніх ветеранів-афган-
ців, Глава держави особливо відзна-
чив внесок воїнів-афганців у події
Помаранчевої Революції та Револю-
ції Гідності, зазначивши, що вони
були серед перших, хто вийшов для
боротьби проти несправедливості.

– І коли я заходив до “Афганської

сотні” вночі у палатку, ми сиділи і
говорили, і мріяли, яким чином нам
боротися за свободу, волю, незале-
жність нашої держави, – пригадав
Петро Порошенко. – Коли на Украї-
ну напав агресор, найкращі традиції
афганського братерства та зусилля
воїнів-афганців лягли в основу по-
будови нових Збройних Сил.

За словами Президента, за часів
СРСР тема участі військових у лока-
льних війнах зумисно замовчувала-
ся. Україна ж першою на пострадян-
ському просторі на знак глибокої по-
ваги до своїх синів, яким мимоволі
випало воювати далеко від рідних
домівок і до того ж за чужі інтереси,
почала офіційно відзначати 15 люто-
го День вшанування учасників бойо-
вих дій на території інших держав.

Присутні на зустрічі вшанували
хвилиною мовчання пам’ять україн-
ців, які полягли у боях на території
Афганістану, а також всіх, хто від-
дав своє життя, боронячи Україну
від російської агресії.

Петро Порошенко запевнив, що,
як Президент України, завжди підт-
римуватиме ініціативи громадського
руху ветеранів бойових дій, спрямо-
вані на збереження традицій війсь-
кового братерства та консолідацію
суспільства.

– Ми не дозволимо п’ятій колоні
росіян розколоти Україну! Ми не до-
зволимо повторити почивший у бозі
проект “Новоросія”. Україна є силь-
ною єдиною державою, яка здатна

захистити себе і здатна рухатись в
Європу, – заявив Глава держави.

Петро Порошенко вручив держав-
ні нагороди воїнам- афганцям, а голо-
ві Всеукраїнської асоціації ветеранів
Афганістану Сергію Куніцину – орден
Князя Ярослава Мудрого IV ступеня.

Вшанували учасників бойових
дій на території інших держав і вій-
ськові Збройних Сил України у гар-
нізонах по всій території держави.

Так, у Вінниці відбулась низка те-
матичних заходів, присвячених муж-
ності воїнів, які у різні часи гідно ви-
конували військовий обов’язок у
збройних конфліктах. У Командуван-
ні Повітряних Сил ЗС України пер-
ший заступник командувача Повітря-
них Сил Збройних Сил України гене-
рал-лейтенант Аркадій Вашутін наго-
родив воїнів-інтернаціоналістів від-
знаками Президента України – пам’я-
тними медалями “25 років виведення
військ з Афганістану”, грамотами та
подяками. Вітаючи учасників бойових
дій на території інших держав – гене-

ралів, офіцерів та працівників ЗС
України Аркадій Вашутін зауважив,
що досвід, набутий воїнами-інтерна-
ціоналістами під час локальних війн,
сьогодні є вкрай потрібним.

– Використання бойового досві-
ду, набутого під час афганської вій-
ни, інших локальних війн та під час
миротворчих операцій, дозволило
підняти на новий рівень боєздат-
ність військових частин і підрозділів,
які задіяні до виконання бойових за-
вдань в рамках проведення антите-
рористичної операції, – наголосив
генерал-лейтенант Аркадій Вашутін.

У Центральному парку культури та
відпочинку Вінниці генерали та офіце-
ри Командування Повітряних Сил ЗС
України, військовослужбовці частин
гарнізону разом із керівниками орга-
нів місцевої влади, представниками
ветеранських та громадських органі-
зацій поклали вінки та квіти до пам’я-
тника воїнам, загиблим в Афганістані. 

У 60-му Будинку офіцерів для
школярів, студентів, курсантів та лі-
цеїстів освітніх закладів міста, війсь-
ковослужбовців Вінницького гарнізо-
ну проведено  “Урок мужності”. Вої-
ни-інтернаціоналісти, учасники АТО
розповідали про війну в Афганістані,
особливості виконання завдань в Іра-
ку, Лівані, Анголі. Водночас учасники
АТО на сході України акцентували
увагу присутніх на прикладах само-
пожертви,  мужності та героїзму, про-
явлених військовими під час виконан-
ня бойових завдань на сході України. 

У Чернігові начальник гарнізону
генерал-майор Олександр Локота,
військовослужбовці, керівництво об-
ласті та міста, вихованці Чернігівсько-
го військового ліцею вшанували па-
м’ять воїнів, які загинули під час вико-
нання військового обов’язку, хвили-
ною мовчання та поклали квіти до па-
м’ятника воїнам-інтернаціоналістам.

У Сумах урочисті заходи відбули-
ся біля меморіалу загиблим воїнам-
афганцям. Понад тисяча сумчан при-
йшли віддати шану загиблим воїнам.
Перед присутніми виступили ветера-
ни війни в Афганістані, які нині бе-
руть активну участь в АТО, та керів-
ництво області. Настоятель церкви

Іоанна-воїна відслужив панахиду за
полеглими воїнами. Після мітингу та
покладання квітів для присутніх від-
бувся концерт в обласній філармонії.

Військовослужбовці 169-го навча-
льного центру Сухопутних військ ЗС
України вшанували пам’ять воїнів, які
полягли на війні в Афганістані, урочис-
тим шикуванням та ритуалом пам’яті.

– Сини України завжди чесно і
мужньо виконували свій військовий
обов’язок. Куди б їх не закидала до-
ля, вони завжди чесно й сумлінно
служили та не зраджували Військо-
вій присязі, – зазначив начальник
Деснянського гарнізону генерал-ма-
йор Олег Мікац.

З метою увічнення пам’яті загиб-
лих військовослужбовців на будин-
ку, де проживав боєць АТО солдат
Андрій Тищенко, було встановлено
меморіальну дошку.

У Кам’янець-Подільському нача-
льник гарнізону полковник Володи-
мир Родіков подякував воїнам-афга-
нцям за мужність та самовідданість,
проявлені при виконанні військового
обов’язку, а також за підтримку, яку
вони надають військовослужбовцям
гарнізону. Він зазначив, що їх бойо-
вий та життєвий досвід вкрай важ-
ливий для молодого покоління.

На завершення мітингу команду-
вання гарнізону разом із ветерана-
ми поклали квіти до меморіалу ви-
пускникам Кам’янець-Подільського
вищого військового інженерного ко-
мандного училища, загиблим в Рес-
публіці Афганістан.

На Буковині за полеглими воїна-
ми-афганцями відслужили панахиду
і вшанували їх пам’ять хвилиною
мовчання.

– Крайова влада спільно з вете-
ранськими та іншими громадськими
організаціями й надалі робитиме
все можливе, щоб ветерани у нашо-
му суспільстві відчували себе шано-
ваними людьми, а родини загиблих
були оточені турботою влади, – за-
значив голова Чернівецької облас-
ної державної адміністрації Олек-
сандр Фищук.

Депутат Чернівецької міської ра-
ди Ромео Скрипа урочисто передав
документи на квартиру учаснику бо-
йових дій АТО Валерію Красняну.

А у Рівному ветерани-афганці, які
обіцяли загиблим побратимам, що їх
подвиг ніколи не буде забуто, дотри-
мали слово і зібрали учасників АТО,
представників громадськості та сотні
небайдужих рівнян для маршу па-
м’яті головною вулицею Рівного.

Екіпаж бронетранспортера, який
рухався на чолі колони, розповідав
молоді про технічні характеристики
та бойові спроможності своєї маши-
ни. Школярі, котрі несли в руках фо-
тографії героїв-афганців, ділилися
знаннями про події тих часів.

У Дніпропетровську в урочистос-
тях взяли участь керівники обласної
та місцевої влади, керівний склад
оперативного командування “Схід”,
військовослужбовці гарнізону, вої-
ни-інтернаціоналісти, ветерани вій-
ськової служби та духовенство.

Учасники заходу поклали квіти
до пам’ятника загиблим воїнам-аф-
ганцям “Вибух пам’яті” та вшанува-
ли їх пам’ять хвилиною мовчання.
Повз пам’ятник пройшли урочистим
маршем військовослужбовці гарні-
зону, віддаючи шану ратним подви-
гам полеглих і живих.

У Львові урочистості розпочалися
традиційною ходою учасників бойо-
вих дій центральними вулицями міс-
та. Данину полеглим у боях воїнам
зібралися віддати не лише “афганці”.

Урочисте віче з нагоди свята від-
булося біля спорудженого у 1999 році
пам’ятного знаку “Громадянам Львів-
щини, полеглим в Афганістані у 1979-
1989 рр.”. На зборах були присутні
голова Львівської обласної ради Оле-
ксандр Ганущин, перший заступник

голови Львівської обласної держав-
ної адміністрації Ростислав Замлин-
ський, міський голова Львова Андрій
Садовий, начальник Львівського гар-
нізону – начальник Національної ака-
демії Сухопутних військ імені гетьма-
на Петра Сагайдачного генерал-лей-
тенант Павло Ткачук та інші.

Відзначили свято й ті, хто зараз
захищає Україну зі зброєю в руках у
зоні проведення антитерористичної
операції. Зокрема, пам’ять воїнів-ін-
тернаціоналістів разом із громадою
міста Соледар вшанували військово-
службовці української сторони Спіль-
ного центру з контролю і координації
питань припинення вогню та стабілі-
зації лінії розмежування сторін.

– У цей день ми згадуємо полег-
лих воїнів-інтернаціоналістів, висло-
влюємо глибоку шану тим, хто з че-
стю та достоїнством пройшли лока-
льні війни, що вирували у різних ку-
точках світу й повернувся додому.
Для кожного з них – це пам’ять про
цінність справжньої дружби, волі та
відваги, це пам’ять серця, яку не-
суть крізь роки. Воїни, які брали
участь у бойових діях на території
інших держав, гідно виконували свій
військовий обов’язок, виявили най-
вищі моральні якості, продемонстру-
вали особистий героїзм, професіо-
налізм та милосердя, – зазначив
представник української сторони
СЦКК полковник Йосип Матлай.

Присутні вшанували пам’ять за-
гиблих хвилиною мовчання та пок-
лали квіти до пам’ятника воїнам ін-
тернаціоналістам.

e-mail: krula_ukr@i.ua
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Віват, шураві!
У День вшанування учасників бойових дій на території інших держав та річницю за-
вершення афганської війни Президент України Петро Порошенко вшанував пам’ять
українців, які загинули під час бойових дій в Афганістані. Глава держави поклав
квіти до Меморіального комплексу громадянам України, які полягли в Афганістані, а
воїни почесної варти встановили квіткову композицію в національних кольорах.
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Ще дитиною Віктор неодноразово бував
в гостях у родичів на Донбасі, бо родом
звідти його батько. Тато служив в авіації,
та по його стопах згодом ступив на шлях
військової служби і син. У 2003 році моло-
дим лейтенантом після навчання у Харків-
ському інституті Військово-Повітряних Сил
із дипломом інженера Віктор прийшов у
війська. З початком подій на сході офіцер
неодноразово писав рапорти, щоб потрапи-
ти в зону АТО, адже для нього це вже ста-
ло особистою справою – біда торкнулася
місць, які були дуже близькі з дитинства.

Так склалося, що його відібрали для
представництва української сторони на те-
риторії, тимчасово непідконтрольній Україні.
Беручи участь в АТО, підполковник Агеєв
виконував завдання офіцера-спостерігача в
спільному Центрі з контролю та координації
питань припинення вогню та стабілізації лі-
нії розмежування сторін. Працювати дове-
лось спільно з російськими спостерігачами
– представниками збройних сил Російської
Федерації, які разом із українськими офіце-
рами працювали в спільному Центрі.

Штаб Центру розташований в місті Со-
ледар на Донеччині, а Віктор перебував зі
своєю місією в містечку Землегір’я Слов’я-
носербського району Луганщини, що в 20
кілометрах від самого Луганська. Безпосе-
реднім завданням офіцерів Центру є спо-
стереження за ситуацією на лінії розмежу-

вання сторін, виявлення порушень ре-
жиму припинення вогню та повідом-
лення про подібні факти штабу АТО. В
свою чергу, останній ухвалює рішення
щодо припинення вогню. Треба зазна-
чити, що саме врегулювання питань
порушень режиму припинення вогню
Віктору з напарником на їхній ділянці
вдавалося повсякчасно. Підполковник
Агеєв проживав разом із напарником в
приміщенні, спеціально обладнаному
для них у Землегірській міськраді. Там
вони мали спальне та робоче примі-
щення, а харчувалися в їдальні місце-
вої шахти. Решта побутових питань бу-
ли теж організовані, дякуючи багато в
чому місцевому населенню. Спілкуван-
ня між українцями та росіянами за
весь час роботи зводилося суто до ро-
бочих питань, а саме – проблематики
припинення збройної агресії. Хоча ро-

сіяни всіляко заперечували свою участь у
подіях на Донбасі, наші офіцери прекрасно
все усвідомлювали. Тим паче, що під час
виконання місії вони на власні очі бачили,
хто там є й чиї інтереси відстоюються. От-
же, ніякого дружнього офіцерського спілку-
вання між нашими хлопцями й російськими
офіцерами як такого не було, хоча зі сторо-
ни “колег” були певні пропозиції, так би мо-
вити, прийти до “взаємного розуміння ситу-
ації, що склалась”.

Про ставлення місцевого населення до
наших військових та життя мирних людей
за умовним кордоном Віктор розповідає на-
ступне:

– Містечко, де я перебував, не потрапи-
ло під вогонь, його оминула участь розби-
тих обстрілами селищ, бо воно знаходи-
лось в стороні від Бахмутівського шляху.
Напевно, тому місцеве населення в загаль-
ному негативного відношення не до кого не
виявляло, більшість питань зводилось до
одного: коли ця біда закінчиться? Багато
було людей, які взагалі позитивно ставили-
ся до нас і не сильно це приховували, особ-
ливо молодь, що дуже приємно. Це мене
особисто радує: що діти, що студенти, на-
віть представники нашого покоління, дуже
гарно відносилися. Але були й випадки, ко-
ли люди старшого віку, які приходили до
міської ради, де ми працювали, і зустріча-
лися відповідно з нами, виказували певну

невдоволеність українською владою, каза-
ли, що Радянський Союз для них краще.
Ми намагалися в конфлікти не вступати,
але в розмові не втримувались пояснити,
що навіть повернення радянського устрою
молодість їм все одно не поверне. Що ж до
людей, які проживають на окупованій тери-
торії, то їм доводиться нелегко. Дуже про-
блемний стан тамтешнього населення по-
в’язаний, насамперед, із закриттям великої
кількості шахт, що вкрай негативно вплину-
ло на ситуацію в промисловості регіону.
Через те, що на окупованій території не
працює банківська система, погіршилося
фінансове становище літніх людей: адже
вони не можуть нормально отримувати пе-
нсії. З’явилися місцеві “посередники”, які
допомагають подолати навіть ці труднощі,
але їхні послуги аж ніяк не дешеві…

Як розповідає офіцер, тамтешня “закон-
на влада” надурює народ навіть у виплаті
“кровних” коштів – гроші видають людям в
рублях, але по курсу 2:1. Тобто, та ж пенсі-
онерка отримує свою пенсію в півтора рази
урізаною, ніж вона мала би на підконтроль-
ній Україні території. Окрім того, продукти
харчування там у 2-2,5 рази дорожчі, ніж в
Україні. Якісних товарів при цьому обмаль,
оскільки з нашого боку на окуповані тери-
торії не надходить практично нічого. Люди,
які не мають можливості звідти виїхати,
адже далеко не всі можуть залишити домі-
вки, тварин, автомобілі тощо, виживають
завдяки родичам та друзям з нашої сторо-
ни. Саме виживають, бо як такого заробіт-
ку там наразі зараз немає. Хоча ми особ-
ливо не розпитували про таке, щоб не тор-
катися й так болючого питання. Місцеві
щось виготовляють, але люди шукають са-
ме українську продукцію, бо її якість є зага-
льновідомою.

– До речі, у вересні 2015 року місцева
влада видала постанову про заборону під-
приємцям продавати продукти українського
виробництва, мотивуючи свою вимогу тим,
що останні можуть бути отруйними та неякі-
сними, – додає Віктор. – На рахунок гумані-
тарних конвоїв: те, що ми бачили на власні
очі, складно було назвати гуманітарною до-
помогою, це скоріше було схоже на знущан-
ня над людьми. В містечко, населення якого
складає порядку 8 тисяч, приїжджає ванта-
жний автомобіль, на половину кузова зава-

нтажений консервами. Довжелезна черга
заради двох банок консерви, пляшки олії та
кіло цукру на сім’ю. Це те, що я бачив. Зну-
щаються над людьми, як тільки можуть…

Розповідає Віктор і про те, до яких захо-
дів доводилось вдаватися, щоб підтримува-
ти свою самоідентифікацію на, нехай тим-
часово, але чужій території. При цьому йо-
го очі світилися й офіцер не втримував пос-
мішки, відповідаючи на запитання.

– Напарник, який був зі мною там, сам із
Севастополя, з НАШОГО Криму, хоч і тим-
часово, хочеться вірити, проходить службу і
проживає в Одесі. Я знаю про його мрію, як
і багатьох наших громадян, які опинилися в
схожій ситуації. Чомусь я впевнений, що
йому вдасться здійснити цю мрію – повер-
нутись на малу батьківщину служити, або
просто жити в нашому українському Севас-
тополі, про що він постійно підкреслював і
нагадував “колегам”. Крім цього, мова на-
шого спілкування була виключно рідна,
українська. По можливості, в нашому тим-
часовому місці проживання, звучала музи-
ка виключно українських виконавців, особ-
ливо – “Океан Ельзи”, ми намагались так її
слухати, щоб не обмежувати у доступі до
неї мешканців усіх навколишніх будинків та
місцевого базару. Мені здалося, що оточу-
ючі дуже позитивно до цього ставилися.
Хоча, можливо, у них і варіантів інших не
було, – сміється, але уточнює: – ніхто не
жалівся. Я гордий, що по той бік умовного
кордону постійно звучала НАША музика, і
знаю, що й надалі лунають пісні “Океану”
та інші.

Цікаво, чи усвідомлюють люди, яким до-
ля дала непросте випробування на харак-
тер та витримку, поставивши в рамки “свій
серед чужих”, наскільки вони важливі й уні-
кальні у своїй своєрідній мужності? Дивля-
чись на Віктора, який спокійно і з посміш-
кою пригадує, як доводилось уходити від
“хвоста” вуличками містечка, щоб без воро-
жого нагляду поспілкуватись із проукраїн-
ськи налаштованими людьми і не виказати
останніх, здається, що не зовсім. Але під
час війни немає однозначної лінії вогню,
хтось тримає її в окопі, а хтось – як Віктор
– робить свою справу в інших напрямках.
Головне, що все це робиться заради спіль-
ної мети. Віримо, знаємо, переможемо!

Ірина Баранова. м. Львів.

Свій серед чужих
Старший офіцер оперативного відділу Повітряного командування “Захід” підполковник Віктор Аге-
єв без прикрас розповідає про виконання завдань у складі групи з контролю за дотриманням Мін-
ського протоколу та в цілому своє перебування на тимчасово окупованій території, а також життя і
погляди українських людей, що опинились за умовним кордоном.

– Спілкування з військовослуж-
бовцями після його проведення
вкотре доводить необхідність по-
дібних заходів, – ділиться заступ-
ник командира Галицько-Волинсь-

кої радіотехнічної бригади по ро -
бо ті з особовим складом підпол-
ковник Олександр Малушенко.

Психолог- доброволець об’єд-
нання Володимир Волошин, який

безпосередньо займається кризис-
ною психологічною реабілітацією,
наголошує на специфіці роботи са-
ме у підрозділах Повітряних Сил:

– В таких підрозділах більшість
військових, котрі повернулися з
передової, складають офіцери,
люди інтелектуальні. З ними важ-
че працювати. Більше зусиль до-
водиться прикладати, щоб “пере-
завантажити” людину. Легше пра-
цюється з тими, хто менший
строк провів у погонах, не має та-
кого супротиву до зовнішнього
впливу та порад. Але нам спіль-
ними зусиллями вдається із цим
впоратись, було б бажання.

За ініціативою організації “Ліга
офіцерів” у місті Києві створено
медико-психологічний комплекс
для реабілітації військових. У за-
кладі з бійцями працюють меди-
ки, психологи та волонтери, і все
це – безкоштовно. “Реабілітацій-
ний центр для воїнів АТО” чекає
на відвідувачів за адресою: вули-
ця Саксаганського, 75. Особливо,
за словами професіоналів, подіб-
на реабілітація та допомога потрі-
бна хлопцям, які повернулися до-
дому з наслідками контузії.

Ірина Баранова. м. Львів.

Психіка – матерія тонка…

В частинах та підрозділах Повітряного командуван-
ня “Захід” тривають психологічні тренінги з особо-
вим складом. Громадським об’єднанням “Ліга офіце-
рів” організовані мобільні групи психологів, які на-
вчають військовослужбовців методик саморегуляції
та проводять сеанси психотерапії для воїнів, які по-
вернулися із зони проведення антитерористичної
операції. Психологічний тренінг за участю особово-
го складу, який пройшов передову, майже відразу
дає перші результати.

ЖИТЛО

У рамках робочої поїздки на
Сторожинеччину, голова Чернівець-
кої ОДА Олександр Фищук вручив
ордери на двокімнатні квартири п’я-
тьом родинам загиблих військовос-
лужбовців – учасників АТО та ще
одну, однокімнатну, отримав пора-
нений на фронті військовослужбо-
вець з міста Сторожинець. Зокре-
ма, ордери на квартири та квіти з
рук губернатора отримали члени
родин загиблих військових: Світла-
на Воробець, Світлана Леонтій,
Юлія Кушнір, Олена Шудрава, Ма-
рія Валявська та поранений на вій-

ні, інвалід ІІ групи Юрій Ходан. Пе-
ред врученням ордерів на квартири
усі присутні в залі хвилиною мов-
чання вшанували пам’ять героїв, які
віддали найдорожче – своє життя –
за майбутнє українського народу.

– Ми розуміємо, що жодна мате-
ріальна винагорода не замінить
людське життя: дітям – батька, ма-
тері – сина, дружині – чоловіка…
Наше з вами завдання сьогодні –
забезпечити ці родини увагою і
всім можливим, зберігаючи у на-
ших серцях пам’ять про героїв, –
наголосив під час свого виступу го-
лова Чернівецької ОДА.

За словами посадовця, 6 квартир
були придбані департаментом соціа-
льного захисту населення Черніве-
цької облдержадміністрації за раху-
нок коштів державного бюджету.
Загалом у 2015 році держава профі-
нансувала купівлю 13 квартир для
сімей загиблих на війні військовос-
лужбовців із Чернівецької області.

Сергій Берець.

На Буковині родинам загиблих учасників
АТО вручили ордери на квартири

Ордери на двокімнатні квар-
тири отримали п’ять родин
загиблих учасників АТО на
Буковині та поранений на
фронті військовослужбовець.



Німецький підрозділ налічуватиме
800 солдатів і офіцерів сил берегової
охорони, водолазів і морських піхо-
тинців, які розміщуватимуться на де-
сантному кораблі Karel Doorman ВМС
Нідерландів. Зокрема повідомляєть-
ся, що сторонами досягнуто домов-
леності стосовно використання засо-
бів нідерландського флоту як основ-
ного авктиву для перевезення німе-
цьких військовослужбовців на далекі
відстані.

Корабель підтримки “Karel
Doorman” призначений для стратегіч-
них перевезень особового складу, а
також різних вантажів для постачан-
ня інших кораблів. Він спроможний
перевозити важку наземну техніку та
вертольоти. Через бюджетні обме-
ження корабель, який був введений

до складу флоту в минулому році,
експлуатується зі зменшеною кількіс-
тю екіпажу. Відтак, міністерство обо-
рони шукало іноземних партнерів для
спільного його використання.

Глави військових відомств обох
країн також підписали угоду про інте-
грацію 43-ї механізованої бригади су-
хопутних військ Нідерландів до скла-
ду 1-ї танкової дивізії Бундесверу, що
дозволить в цьому році створити “ба-
гатонаціональну” бронетанкову диві-
зію чисельність длизько 20 тис війсь-
ковослужбовців. У 2014 році голланд-
ська 11-а повітряно-десантна бригада
вже увійшла до складу німецької ди-
візії швидкого реагування. Сторони
також домовилися співпрацювати в
області спільного використання влас-
них систем ППО і ПРО.

Збройні сили Німеччини і Нідерландів поглиблюють
співпрацю в області військового флоту, повідомляє
defensenews.com. Вже до 2018 року сторони планують
інтегрувати підрозділ морської піхоти ВМС Німеччини
до складу флоту Нідерландів. Таку заяву зробили мі-
ністр оборони Німеччини Урсула фон дер Леєн та її ні-
дерландська колега Жаннін Енне-Пласкерт.

Німеччина 
і Нідерланди об’єднують зусилля

Великобританія має намір
направити до Балтійсько-
го моря п’ять військових
кораблів, які стримувати-
муть агресію Російської
Федерації. Про це пише
The Guardian. Як зазначає
міністр оборони Великоб-
ританії Майкл Феллон, Ло-
ндон уперше з 2010 року
здійснює внесок у постій-
ні військово-морські сили
НАТО. “Зростаюча присут-
ність НАТО є ясним пос-
ланням нашим супротив-
никам про те, що ми готові
відповісти на будь-які за-
грози і захистити наших
союзників. У 2016 році ми
значним чином сфокусує-
мося на Балтійському регі-
оні”, - сказав Феллон. 

Паралельно з цим НАТО пла-
нує розмістити близько 6 тис. вій-
ськовослужбовців у країнах Схід-
ної Європи, які межують із Росі-

єю. Як заявив генеральний секре-
тар НАТО Йенс Столтенберг, такі
дії Альянсу зумовлені загрозою
нової зміни кордонів у Європі. На
його думку, Росія проводить вій-
ськові навчання і готова викорис-
товувати свої збройні сили не ли-
ше для залякування сусідів. Саме
тому НАТО й посилює присутність
у країнах Східної Європи та Балтії
зокрема. Шість тисяч військовос-
лужбовців – це лише попередня
цифра. Остаточне рішення про

чисельність військ, як очікується,
буде прийнято на саміті НАТО в
Варшаві, що відбудеться влітку. 

Зазначений контингент дисло-
куватиметься в шести країнах,
що межують з Росією. Зважаючи
на те, що НАТО має угоду з Кре-
млем про заборону розміщення
військ на постійній основі вздовж
кордону з РФ, посилення, як і ре-
шта сил Альянсу у країнах Схід-
ної Європи, дислокуватиметься
на ротаційній основі.

e-mail: krula_ukr@i.ua

15 – 19 лютого 2016 року / №7 (826)12 Крила України
СТРИМУВАННЯ АГРЕСІЇ

Сторінку підготував Сергій Клименко. 

Протягом найближчих років на
виконання доручень президента
Білорусі зі створення вітчизняного
ракетобудування Державний вій-
ськово- промисловий комітет Біло-
русі оснастить Збройні сили су-
часної ракетної технікою і більш
сучасними ракетними комплекса-
ми. Про це, як повідомляє офіцій-
ний сайт президента Білорусі, до-
повів Олександру Лукашенку го-
лова державного військово- про-

мисловий -промислового комітету
Сергій Гурульов.

Зокрема повідомляється, що за-
раз держкомвоєнпром спільно з мін-
оборони країни працює над ство-
ренням ракетної системи залпового
вогню, який буде здатний виконува-
ти стрільбу на дальність понад 200
км. Цю задачу планується виконати
протягом 2016-2017 років. 

Зі свого боку Олександр Лука-
шенко підкреслив, що воєнна док-

трина Білорусі носить оборонний
характер, та, на його думку, країні
треба мати зброю, яка б застеріга-
ла потенційного противника від
бажання воювати з Білоруссю.
“Ми повинні мати зброю, яка може
завдати неприйнятного збитку гі-
потетичному супротивникові”, - пе-
реконаний Олександр Лукашенко.

Нагадаємо, у Білорусії вже
створений та прийнятий на озбро-
єння РСЗВ “Полонез”, який проде-

монстрували на параді з нагоди
Дня Перемоги у минулому році. Во-
ни вже прийняті на озброєння і бу-
дуть поставлені у війська до 1 лип-
ня. Його заявлена дальність стріль-
би складає понад 200 км. Тому за-
лишається незрозумілим, чи то бі-
лоруси планують створити чергову
модифікацію “Полонеза”, адаптова-
ну до використання в інших умо-
вах, чи то створити нову систему зі
схожими характеристиками. 

На початку цього місяця турецькі війсь-
кові відмовили росіянам у проведенні
спостережного польоту над територією
країни в рамках Договору з Відкритого
неба, який мав відбутися у період з 1 по
5 лютого на літаку Ан-30Б. Підставою
для відмови Росії в наглядовому польоті
стала неможливість досягнення угоди по
маршруту польоту російського літака.
Маршрут росіян передбачав, у тому чис-
лі, спостереження районів, прилеглих до
кордону з Сирією та аеродромів, де зосе-
реджена авіація країн НАТО. 
“Спостережні польоти виконуються, коли обидві

сторони досягають згоди щодо плану польоту, -
йдеться у заяві прес-секретаря МЗС Туреччини Тан-
жу Більчіга. - У випадку спостережного польоту, за-
питаного Російською Федерацією на 2-5 лютого 

2016 року, сторони не змогли узгодити маршрут
польоту, і він, таким чином, не був здійснений”.

Російські ЗМІ відразу ж розтиражували повідом-
лення про порушення Туреччиною домовленостей.
Однак, відповідно до положень Договору з Відкрито-
го неба, Туреччина мала право заборонити прово ди -
ти спостережний політ із вказанням причини такого
рішення та з  подальшим   наданням   письмового
роз’яснення  усім Державам-учасницям, що, власне,
турецька сторона й виконала. 

Договір з Відкритого неба встановлює режим спо-
стережних польотів без зброї над територією країн-
підписантів для збільшення відкритості і прозорості
військової інфраструктури. Згідно з цим документом,
на спостережні літаки можуть бути встановлені віде-
окамери і сенсори інфрачервоного випромінювання,
а дані, отримані в результаті польотів, стають доступ-
ні для всіх країн-учасниць договору.

На півночі Саудівської Аравії
пройдуть найбільші навчання
в історії країни під назвою
“Північний грім”. Про це пові-
домило саудівське державне
агентство SPA. 
У маневрах візьмуть участь 20 “араб-

ських, ісламських і дружніх країн”, серед
яких сама Саудівська Аравія, Об’єднані
Арабські Емірати, Єгипет, Пакистан, Йо-
рданія та інші.

У Саудівській Аравії “Північний грім”
розглядають як наймасштабніші навчан-
ня з точки зору кількості країн-учасниць,
а також задіяної військової та спеціаль-
ної техніки, в тому числі винищувачів, та-
нків, артилерії, протиповітряної оборони і
військово-морських сил. “Королівство
Саудівська Аравія та її партнери беруть
участь у військових навчаннях аби про-
тистояти всім викликам для збереження
миру і стабільності в регіоні”, - йдеться в
офіційному повідомленні. При цьому Ер-
Ріяд не уточнив, ні коли розпочинаються
навчання, ні скільки вони триватимуть.

Британія посилить НАТО
в Балтійському морі 

СПІВРОБІТНИЦТВО

ПРОТИСТОЯННЯ Туреччина закрила росіянам небо

Саудівська Аравія проведе найбільші військові навчання 
ПІВНІЧНИЙ ГРІМ ТЕСТИ

Минулого тижня новітній
японський винищувач п’я-
того покоління Shinshin X-2
приступив до серії назем-
них випробувань. ЗМІ Японії
повідомляють, що прототип
винищувача Shinshin X-2
вже виконав низку назем-
них пробіжок з метою пе-
ревірки роботи систем літа-
ка та силової установки пе-
ред першим польотом,
який, очікується, має відбу-
дуться протягом місяця.

Варто зазначити, що перший
політ японського винищувача мав
відбутися ще наприкінці 2015 ро-
ку. Втім, через неполадки в робо-
ті програмного забезпечення, що
відповідає за автоматичний пере-
запуск двигунів у польоті випроб-
ний політ перенесли. 

За розміром прототип близь-
кий до Saab Gripen, а за формою
– до американського F-22 Raptor.
Розміри і кут нахилу вертикально-
го оперення і форма напливу і по-
вітрязабірників ідентичні амери-
канському винищувачу п’ятого по-
коління. Публічна демонстрація
прототипу відбулася в японському
аеропорту Нагої два тижня тому.

Японський 
Shinshin X-2 
розпочав
наземні
випробування

ОЗБРОЄННЯ

Білорусь створить ще одну РСЗВ
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Сторінку підготував Віктор Гедз. 

Петер ван Рой – випускник бізнес-школи
Nyenrode і колишній член управлінської ко-
манди Spyker NV. Він патронує всесвітню
мережу агентів з продажу послуг компанії
XCOR Aerospace і сприяє комерційному ус-
піху своєї фірми. 

XCOR Aerospace – американська при-
ватна компанія з виробництва літальних
апаратів із ракетними двигунами, в тому
числі ракетопланів для суборбітального
туризму. Також тут створюють і випробо-
вують ракетні двигуни і їх компоненти, за-
ймаються конструкціями з композитних
матеріалів. 

Сьогодні в компанії працюють над ба-
гаторазовим ракетопланом XCOR Lynx,
проект вже знаходиться на завершальній
стадії. 

Заплативши 95 тис. доларів, пасажир
XCOR Lynx зможе подивитися на Землю з

висоти 100 кілометрів над рівнем моря.
Тривалість польоту, від зльоту до посад-
ки, складе не більше п’ятдесяти хвилин. 

Для зльоту кораблю знадобиться всьо-
го пара хвилин, а як тільки вимикаються
двигуни, пасажири відчують себе в нева-
гомості на цілих 6 хвилин. Повернення на
Землю триватиме 20 хвилин, протягом
яких пасажири відчують на собі і коротко-
часні чотирикратні перевантаження, і на-
солодяться видами з ілюмінатора під час
заходу на посадку. 

Новий туристичний ракетоплан XCOR
Lynx здійснюватиме в день по чотири рей-
си. Перший політ випробувального суборбі-
тального космічного корабля повинен від-
бутися вже цього року. 

Петер ван Рой і його колеги вірять, що
такі доступні подорожі стануть ключем до
підкорення космічних просторів. 

КОМЕРЦІЙНИЙ 
КОСМОС Космічний туризм і нові технології

Петер ван Рой (Peter Van Rooy), менеджер XCOR Aerospace, розпо-
вів про запатентовані компанією технології багаторазових ракет-
них двигунів, а також про космічний туризм на базі кораблів Lynx. 

Європейські вчені вва-
жають, що немає ні-
якої можливості відно-
вити контакт із зондом
“Філа” на кометі Чурю-
мова-Герасименко і бі-
льше не будуть нама-
гатися встановити з
ним зв’язок. 

Вчені Німецького центру авіа-
ції та космонавтики (DLR) заяви-
ли про завершення роботи зі
встановлення зв’язку з косміч-
ним посадковим модулем “Філа”,
який припинив відповідати після
висадки на поверхні комети Чу-
рюмова-Герасименко. 

“На жаль, ймовірність віднов-
лення контакту центру управлін-
ня DLR з Філою практично дорів-
нює нулю, і ми більше не будемо
посилати йому команди”, – ска-
зав керівник проекту Штефан
Уламек. За його словами, буде
дивно, якщо модуль знову вийде

на зв’язок після простою, як це
було раніше. 

Після посадки “Філи” в листопа-
ді 2014 року і кількох діб роботи
на поверхні комети інженери ЄКА
і DLR були змушені відправити мо-
дуль в сплячку через невдалу по-
садку, яка залишила його у вкрай
темній і майже не освітлюваній щі-
лині, що негативно вплинуло на пі-
дзарядку сонячних батарей . 

У червні 2015 року “Філа” не-
сподівано вийшов на зв’язок,
проте буквально через кілька ти-

жнів зв’язок увірвався, і фахівці
провели останні 7 місяців у спро-
бах його відновити. 

За словами Уламека, інженер-
на команда “Філи” майже на
100% впевнена, що один приймач
і один передавач радіосигналу на
борту апарату вийшли з ладу, і
що дві інших антени або занурені
в грунт, або працюють з перебоя-
ми. Зокрема, вчені вважають, що
на даний момент модуль покрив-
ся шаром пилу і на кометі занад-
то холодно для його роботи. 

Вченим так і не вдалося вийти 
на зв’язок із зондом “Філа”

Космічна обсерваторія зафік-
сувала слабкий гамма-сигнал че-
рез 0,4 секунди після того, як об-
серваторії LIGO виявили хвилі
простору-часу. Астрофізики, які
працюють на Fermi, приступили
до пошуку джерела гравітаційних
хвиль в електромагнітних діапа-
зонах через годину після відкрит-
тя LIGO.

У гравітаційній обсерваторії
з’ясували, що джерело події
GW150914, пов’язане з гравіта-
ційними хвилями, розташоване в
південній півкулі. Там само, в су-
зір’ях Кита або Риб, телескоп
Fermi виявив джерело незвичай-
них гамма-променів. Більш точно
визначити його місце розташу-
вання обсерваторія не змогла.

Природа сигналу, отриманого

Fermi, найкраще пояснюється зіт-
кненням двох чорних дір, а не ви-
промінюванням магнетарів, пуль-
сарів або нейтронних зірок. Тим
часом, набраної космічним телес-
копом статистики поки недостат-
ньо для заяви про відкриття (іс-
нує ймовірність, що сигнал поро-
джений флуктуаціями в атмосфе-
рі). Вчені продовжать співпрацю з
LIGO.

Збурення породжене парою
чорних дір (в 29 і 36 разів важчих
за Сонце) в останні частки секун-
ди перед їх злиттям в більш ма-
сивний обертовий гравітаційний
об’єкт (в 62 рази важчий за Сон-
це). Злиття чорних дір відбулося
1,3 мільярда років тому (стільки
часу гравітаційне збурення поши-
рювалося до Землі).

ВІДКРИТТЯ

Телескоп Fermi знайшов джерело 
виявлених LIGO гравітаційних хвиль

Телескоп Fermi, що розташовується на навколозем-
ній орбіті, виявив джерело гравітаційних хвиль, ра-
ніше зареєстрованих наземними обсерваторіями
LIGO (Laser Interferometric Gravitational
Observatory). Про це повідомляється на сайті НАСА.

На засіданні головували пре-
зидент Польського космічного
агентства (POLSA) Марек Банаш-
кевіч і голова ДКА України Любо-
мир Сабадош.

Сторони обговорили науково-
технічні питання створення на під-
приємствах космічної галузі Укра-
їни ракети-носія легкого класу з
екологічно чистими компонента-
ми палива.

Під час візиту польська деле-
гація відвідала випробувальну ба-
зу і комплекс нових матеріалів і
перспективних технологій ДП
“КБ” Південне” ім. М.К. Янгеля”, а
також стенд вогневих випробу-
вань рідинних ракетних двигунів
ДП “ВО “Південний машинобудів-
ний завод ім. А.М. Макарова”.

“Сьогодні ми мали можливість
побачити реальний рівень техно-
логічної оснащеності і виробничі

потужності двох підприємств кос-
мічної галузі. Ми вражені резуль-
татами роботи українських раке-
тобудівників і впевнені, що поль-
сько-українська співпраця в кос-
мічній галузі має значний потенці-
ал”, – зазначив президент Поль-
ського космічного агентства.

За результатами зустрічі під-
писано протокол Першого засі-
дання українсько-польської робо-
чої групи з питань використання
космічного простору.

Сторони домовилися про про-
ведення наступної зустрічі 17-18
березня 2016 року у Варшаві під
час засідання міжурядової україн-
сько-польської комісії з питань
економічного співробітництва.

Наступне засідання робочої
групи відбудеться 24 червня 2016
року в Жешові (Польща) в рам-
ках Космічного форуму.

СПІВРОБІТНИЦТВО

Відбулася друга частина засідання 
Українсько-Польської робочої групи 
з питань використання космічного простору

9-10 лютого 2016 року в Дніпропетровську відбулася друга
частина засідання Українсько-Польської робочої групи з
питань використання космічного простору. В рамках зу-
стрічі також відбулося засідання спільної підгрупи з пи-
тань співробітництва в сфері ракет-носіїв із залученням
технічних експертів.

ПЕРСПЕКТИВИ

Американська компа-
нія Orbital ATK – світо-
вий лідер аерокосміч-
ної та військової про-
мисловості, уклала з
NASA восьмирічний ко-
нтракт майже на
$1,5 млрд на забезпе-
чення з 2019 року шес-
ти комерційних ванта-
жних рейсів на Міжна-
родну космічну стан-
цію (МКС) за допомо-
гою створеної і вироб-
леної в кооперації з
Україною ракети-носія
(РН) Antares.

Згідно з офіційним повідом-
ленням компанії, в рамках підпи-
саного за підсумками тендера ко-
нтракту, для виконання вантаж-
них рейсів до МКС, крім модерні-
зованої РН Antares, Orbital ATK
також зможе використовувати РН
Atlas-5 американської United
Launch Allianсе (ULA). Крім того,
контракт передбачає опцію на ви-
конання в 2021-2024 рр. додатко-
вих вантажних рейсів “на основі

експлуатаційних вимог до МКС”.
Вартість опції в повідомленні не
уточнюється.

Згідно з укладеним у 2008 році
контрактом між NASA і Orbital
Science Corp., обсягом $ 1,9
млрд, американська компанія по-
винна була забезпечити до кінця
2016 року вісім регулярних ванта-
жних рейсів Antares до МКС з по-
будованим в кооперації з євро-
пейською Thales Alenia Space ва-
нтажівкою Cygnus і доставити ва-
нтаж загальною масою 20 тонн.
Українські ДКБ “Південне” і ВО
“Південмаш” (Дніпропетровськ) в
рамках підписаного з Orbital
Science Corp. в 2008 році довго-
строкового, терміном до 2019 ро-
ку, контракту забезпечили розро-
бку і виготовлення першого сту-
пеня РН Antares.

З 2013 року в рамках програ-
ми виконано три з восьми пе-
редбачених контрактом комер-
ційних рейсів. Після аварії 
РН Antares в жовтні 2014 року
Orbital прийняла рішення про за-
міну ракетного двигуна AJ-26.
Контракт на суму близько 
$1 млрд був підписаний сторона-
ми в грудні 2014 року. У грудні

2015 року вантажівка Cygnus з 3
тоннами вантажу був відправле-
ний на МКС за допомогою 
РН Atlas-5, запущеної з космод-
рому на мисі Канаверал (штат
Флорида). Відновлення запусків
модернізованої РН Antares c но-
вими двигунами з Середньоат-
лантичного регіонального космо-
порту NASA на о. Воллопс (штат
Вірджинія, США) намічено на
другу половину 2016 року.

У лютому 2015 року Orbital
Sciences Corp. в рамках злиття з
американською Aerospace and
Defense Groups Alliant
Techsystems Inc. увійшла в об’єд-
нану Orbital ATK.

США у зв’язку з введеними в
2014 році Конгресом обмеження-
ми на ВТС з РФ через анексію
Криму, до 2019 року планують
повністю відмовитися від російсь-
ких двигунів РД-180, якими осна-
щені РН Atlas 5. У червні ВПС
США оголосили конкурс із розро-
бки двигунів замість російських
РД-180, обсяг потенційних конт-
рактів оцінюється в $160 млн. У
конкурсі взяло участь українське
ДКБ “Південне” зі своїм новим рі-
динним РД-815.

Оrbital ATK отримала контракт на $ 1,5 млрд з NASA



РОКОВИНИ

На урок му ж но с ті з на го ди юві -
лею про сла в ле но го зе м ля ка при ї -
ха ли ста р шо к ла с ни ки Во ро но ви -
ць кої се ре д ньої за га ль но о с ві т ньої
шко ли, яку ба га то де ся ти літь то -
му за кін чив Ге рой.

Гри го рій Ми ки то вич Олій ник
на ро ди в ся 9 лю то го 1916 ро ку в
се лі Во ро но ви ця (ни ні се ли ще мі -
сь ко го ти пу Во ро но ви ця Він ни ць -
ко го ра йо ну). Пі с ля за кін чен ня се -
ре д ньої шко ли де який час пра цю -
вав у Во ро но ви ць ко му рай ко мі
ком со мо лу, по ки не був у 1936
ро ці при з ва ний до лав Че р во ної
Ар мії.

В 1939 ро ці Гри го рій Олій ник
за кін чив Чу гу їв сь ке вій сь ко во- аві -
а цій не учи ли ще.

У Дру гій сві то вій вій ні брав
участь із пе р ших днів пі с ля на па -
ду Ні ме ч чи ни на Ра дян сь кий Со -
юз у че р в ні 1941 ро ку. Во ю вав на
Пі в ден но- За хі д но му, Брян сь ко му,
Пі в ні ч но ка в ка зь ко му, Ста лін град -
сь ко му та ін ших фро н тах у скла ді
32-го, 32-го “А” та 184-го ви ни щу -
ва ль них аві а цій них пол ків.

27 жо в т ня 1942 ро ку Гри го рій
Олій ник був зби тий у за пе к ло му

по ві т ря но му бою над Ста лін гра -
дом, зни щи в ши пе ред цим пі кі ру -
ю чий бо м ба р ду ва ль ник Ju-87. Ви -
стри б ну в ши з па ра шу том, льо т -
чик при во д ни в ся у Во л гу, а вже
на сту п но го дня зно ву брав участь
у бо йо вих ви льо тах.

4 тра в ня 1943 ро ку ві сі м ка ви -
ни щу ва чів Як-1 на чо лі з ка пі та -
ном Гри го рі єм Олій ни ком зу стрі ла
над Амо на том ве ли ку гру пу во ро -

жих бо м ба р ду ва ль ни ків під при к -
рит тям ві сі м ки ви ни щу ва чів Ме-
109. У цьо му бою льо т чик збив
три во ро жих лі та ки – Ju-88 та Ме-
109 в од ній стрі м кій ата ці з гра ни -
ч но ма лої ди с та н ції, а пі с ля пе ре -
с лі ду ван ня й Не-111.

До цьо го ча су за сту п ник ко -
ман ди ра 293-го ви ни щу ва ль но го
аві а цій но го пол ку 287-ї ви ни щу -
ва ль ної аві а цій ної ди ві зії 4-ї по ві т -

ря ної ар мії Пі в ні ч но ка в ка зь ко го
фро н ту ка пі тан Гри го рій Олій ник
здій с нив 296 бо йо вих ви льо тів із
за га ль ним на льо том 275 го дин, у
то му чи с лі – 65 на шту р мо в ку жи -
вої си ли й бо йо вої те х ні ки про ти в -
ни ка й 95 – на ро з ві д ку. У 67 по -
ві т ря них бо ях збив 18 лі та ків осо -
би с то та 2 у скла ді гру пи. Ука зом
Пре зи дії Вер хо в ної Ра ди СРСР
від 24 сер п ня 1943 ро ку за зра з -

ко ве ви ко нан ня бо йо вих за вдань
ко ман ду ван ня на фро н ті бо ро ть би
з ні ме ць ко- фа ши ст сь ки ми за гар б -
ни ка ми та про яв ле ні при цьо му
му ж ність та ге ро їзм ка пі та ну
Олій ни ку Гри го рію Ми ки то ви чу
бу ло при с во є но зван ня Ге роя Ра -
дян сь ко го Со ю зу. Та кож за ро ки
вій ни ві д ва ж ний льо т чик був на -
го ро дже ний, окрім ме да лі “Зо ло та
Зір ка”, ор де ном Ле ні на, трьо ма

ор де на ми Че р во но го Пра по ру,
ор де на ми Оле к са н д ра Нев сь ко го,
Ві т чи з ня ної вій ни 1-го сту пе ня,
Че р во ної Зір ки та ба га ть ма ме да -
ля ми. Вій ну ма йор Гри го рій Олі -
ник за кін чив на по са ді по мі ч ни ка
ко ман ди ра 293-го ви ни щу ва ль но -
го аві а цій но го пол ку з по ві т ря но-
ст рі ле ць кої слу ж би. На той час
свій бо йо вий ра ху нок льо т чик до -
вів до 23 лі та ків, зби тих у 376 бо -
йо вих ви льо тах.

Пі с ля вій ни він про до в жу вав
слу ж бу у ВПС. В 1951 ро ці за кін -
чив льо т но- та к ти ч ні ку р си вдо с ко -
на лен ня офі цер сь ко го скла ду.

11 сер п ня 1953 ро ку пі д по л ко -
в ник Гри го рій Олій ник за ги нув
при ви ко нан ні слу ж бо вих обо в’я з -
ків.

На ба ть кі в щи ні Ге роя, у се ли щі
мі сь ко го ти пу Во ро но ви ця, вста -
но в ле на ме мо рі а ль на до ш ка на
ву ли ці, що но сить йо го ім’я.

У день юві лею Ге роя Ра дян сь -
ко го Со ю зу Гри го рія Олій ни ка в
при мі щен ні му зею По ві т ря них Сил
зі б ра лись уч ні йо го рі д ної шко ли,

а та кож со л да ти стро ко вої слу ж би
окре мої ба зи за без пе чен ня Ко -
ман ду ван ня По ві т ря них Сил, на
фо н дах якої й зна хо дить ся му зей.
Урок му ж но с ті про во ди ли ди ре к -
тор му зею Во ло ди мир Де р но вий
спі ль но з ди ре к то ром Во ро но ви -
ць ко го му зею аві а ції і ко с мо на в ти -
ки Ві к то ром Де м’я не н ком. Та кож
пе ред при су т ні ми ви сту пив пле -
мін ник Ге роя Пе т ро Олій ник. Пе т -
ро Ми ко ла йо вич ро з по вів ни ні ш -
нім та май бу т нім за хи с ни кам Ві т -
чи з ни про ко ро т ке, але ге ро ї ч не
жит тя сво го ві д ва ж но го дя дь ка.

Пі с ля уро ку му ж но с ті ек с ку р -
со вод 1-ї ка те го рії На та лія Чі пак
про ве ла для го с тей ек с ку р сію по
му зею, в то му чи с лі – по ек с по зи -
ції аві а цій ної те х ні ки та те х ні ки
зе ні т них ра ке т них, ра ке т них та
ра діо те х ні ч них військ, що зна хо -
дить ся про с то не ба на те ри то рії
Ко ман ду ван ня По ві т ря них Сил
Зброй них Сил Укра ї ни.

Оле к сій Три губ. 
“Кри ла Укра ї ни”.

Фо то Юрія Іг на та.

e-mail: krula_ukr@i.ua
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Урок му ж но с ті у му зеї

Юрій Скляр був доброво-
льцем та проходив службу у
1-й окремій танковій брига-
ді. 14 лютого 2015 року під
час виконання бойового за-
вдання біля села Петрівсь-
ке, поблизу міста Волнова-
ха, Юрій загинув внаслідок
підриву на фугасі.

Вшанувати пам’ять воїна
до його школи, прийшли
його бойові побратими, рід-
ні і близькі, друзі, військо-
вослужбовці Васильківсько-
го гарнізону, керівництво
міста, волонтери, вчителі та
учні, представники ветеран-
ських організацій та духо-
венства.

– Сьогодні, вшановуючи
пам’ять, ми відкриваємо меморіальну дошку на-

шому випускнику Юрію Скляру. Кожного
дня він своїм поглядом зустрічатиме і про-
воджатиме нас, нагадуючи кожному, що
поклав своє життя за наше мирне, квітуче,
щасливе майбутнє. Допоки ми живі, па-
м’ять про наших героїв житиме в наших се-
рцях вічно, їх життя є прикладом для нас! –
зазначила у виступі директор школи Вале-
нтина Сережка.

Уаказом Президента України № 311/2015
від 4 червня 2015 року, “За особисту муж-
ність і високий професіоналізм, виявлені у
захисті державного суверенітету та тери-
торіальної цілісності України, вірність вій-
ськовій присязі”, Юрій Скляр нагородже-
ний орденом “За мужність” ІІІ ступеня (по-
смертно). 

Прес-центр Повітряного командування “Центр”.

Дня ми у фі лії На ці о на ль но го вій сь ко во- іс то ри ч но го
му зею Укра ї ни – му зеї По ві т ря них Сил ві д бу ло ся
вша ну ван ня Ге роя Ра дян сь ко го Со ю зу Гри го рія
Олій ни ка з на го ди 100-рі ч но го юві лею ви да т но го
вій сь ко во го льо т чи ка.

Пам’ять жива
12 лютого у Василькові відбувся мітинг, приурочений відкриттю меморіа-
льної дошки солдату Юрію Скляру, який загинув на Сході країни, під час
бойових дій, захищаючи рідну Батьківщину.

Під час вшанування пам’яті загиб-
лих, окрім близьких загиблих та війсь-
ковослужбовців частини, на заході бу-
ли присутні усі командири бригади від
часу її утворення з 1997 року.

Висловлюючи слова скорботи, пе-
ред присутніми виступили командир
бригади, представники керівництва
області та дружина загиблого майора
Дмитра Степанченка.

– Сьогодні ми з Вами вшановуємо
пам’ять військовослужбовців, які від-
дали своє життя за кожного з нас, за
те, щоб ми жили у мирній та незалеж-
ній державі. Ніщо не вгамує біль втра-
ти, але всі ми повинні назавжди па-

м’ятати тих, хто відав життя за Украї-
ну, – зазначив командир бригади пол-
ковник Олексій Зобнін.

Під час церемонії командир части-
ни подякував усім, хто долучився до
створення алеї героїв, а найбільш ак-
тивних учасників нагородив пам’ят-
ною відзнакою частини.

Військовий капелан отець Костян-
тин провів молебень за полеглими ге-
роями та освятив викарбувані в грані-
ті їх імена.

Не стримуючи сліз, усі присутні по-
клали квіти до меморіалів та вшану-
вали пам’ять усіх загиблих хвилиною
мовчання.

На Чернігівщині відкрили
алею Героїв

На Чернігівщині, на території 1-ої окремої танкової брига-
ди відкрили алею героїв та презентували книгу пам’яті
військовослужбовців, які загинули під час виконання бойо-
вих завдань в зоні проведення антитерористичної операції
на сході України.
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22 – 27 лютого

22 лютого 1971 р. на-
родився командир вій-
ськової частини А3767
А.В.Данильченко.

23 лютого 1954 р. на-
родився Команду-
вач Повітряних Сил
Збройних Сил Украї-
ни (2010-2012 рр.)
С.І.Онищенко.

24 лютого 1962 р. на-
родився Командувач
Повітряних Сил
Збройних Сил України
С.С.Дроздов.

25 лютого 1950 р. на-
родився директор ДП
“Жулянський машино-
будівний завод “Візар”
А.О.Коваль.

25 лютого 1960 р. на-
родився заступник ке-
рівника Головного де-
партаменту з питань
національної безпеки
та оборони Адмініст-
рації Президента
України О.І.Покотило.

26 лютого 1956 р. народився начальник
Центрального науково-дослідного інститу-
ту озброєння та військової техніки Зброй-
них Сил України І.Б.Че п ков.

26 лю то го 1956 р. на -
ро ди в ся пе р ший за -
сту п ник се к ре та ря Ра -
ди на ці о на ль ної без -
пе ки і обо ро ни Укра ї -
ни М.В.Ко валь.

26 лю то го 1970 р. на ро ди в ся го ло в ний ін -
спе к тор з гу ма ні та р них пи тань та со ці а ль -
но го за без пе чен ня Го ло в ної ін спе к ції МО
Укра ї ни В.М.Яце н тюк.

26 лю то го 1949 р. на -
ро ди в ся за слу же ний
вій сь ко вий льо т чик
СРСР, за сту п ник Го -
ло в но ко ма н ду ва ча
ВПС ЗС Ук ра ї ни з БП
(1995-2002), ста р ший
на у ко вий спів ро бі т ник
на у ко во- ме то ди ч но го
від ді лу Центру опе ра -
ти в но- та к ти ч них до с лі -
джень ПС ЗС Ук ра ї ни О.О.Во ло ше н ко.

26 лю то го 1969 р. на -
ро ди в ся на ча ль ник
управ лін ня без пі ло т ної
аві а ції шта бу Ко ман -
ду ван ня По ві т ря них
Сил Зброй них Сил
Укра ї ни Т.Г.По тя гач.

27 лю то го 1958 р. на -
ро ди в ся за сту п ник на -
ча ль ни ка Ге не ра ль но -
го шта бу Зброй них
Сил Укра ї ни В.М.Хи -
жий.

В І Т А Є М О І М Е Н И Н Н И К І В

Курсанти Харківського універ-
ситету Повітряних Сил імені
Івана Кожедуба ознайомилися
з роботою журналістів регіона-
льної телерадіокомпанії
“Simon”. Захід відбувся під час
практичних занять з курсанта-
ми, які здобувають спеціаліза-
цію “виховна та соціально-пси-
хологічна робота у підрозді-
лах”.

У супроводі цивільних та військових жур-
налістів курсанти побували в основних відді-
лах телеоб’єднання, де дізналися про особ-
ливості роботи творчого колективу за окре-
мими напрямками.

Чимало часу гості провели й у студії що-
денної програми “Об’єктив-новини”, яка з
2001 року інформує харків’ян та гостей об-
ласті про події в Україні та за кордоном.

– Дуже цікаво було спостерігати, так би
мовити, зсередини за “медіа-кухнею” з під-
готовки сюжетів: від монтажу відзнятого ма-
теріалу і роботи репортера – до безпосеред-
ньо виходу новини у прямому ефірі, – поді-
лився своїми враженнями курсант 4-го кур-
су військового університету Микита Чебота-
рьов.

Після знайомства з основними етапами
роботи творчого колективу майбутні офіце-
ри спробували себе в ролі диктора програ-

ми “Об’єктив-новини”.
Так, майбутнім офіцерам запропонували

за чергою прочитати перед софітами та ві-
деокамерами коротку інформацію про ситу-
ацію в зоні військового конфлікту на Донба-
сі. Виявилося, що це, здавалося б, просте
завдання, стало складним для більшості з
присутніх. Тому випускаючий редактор від-
ділу новин і старожил телеканалу Олена За-

харенкова вказала на лінгвістичні недоліки
кожному хлопцю і дала слушні поради.

На завершення екскурсії курсанти-“коже-
дубівці” залишили на дверях студії традицій-
ний автограф гостей, зробили загальне фо-
то та запропонували тележурналістам відві-
дати їхній видовий виш.

Олег Плаксій. 
м. Харків.

Курсанти в ролі тележурналістів

До Вінниці у гості до поранених військо-
вослужбовців приїхали популярні українські
артисти Петро Чорний, Астрая та, власне,
сама Анжеліка Рудницька. Ця зустріч стала
черговим заходом у рамках святкування
двадцятирічного ювілею “Території А”. До
цього концерти для захисників пройшли у
військових лікувальних та реабілітаційних
закладах  та військових частинах Києва та
Київської області, а також Житомира.

– Коли мене ще запитували, як “Терито-
рія А” буде святкувати своє 20-ліття, я пояс-
нювала, що зараз не час для святкувань,
хоча музика об’єднує, надихає, витягає з де-
пресивного стану та окрилює. Хоча наші
прихильники, артисти, є вже достатньо
впливовими, щоб допомогти нам провести
концерти хоч в Палаці спорту, хоч на стадіо-
ні. Але ми з командою порадились і виріши-
ли, що найкращим святкуванням буде про-
ведення 20-ти благодійних заходів “Терито-
рії  А” для наших захисників, – розповідає
Анжеліка Рудницька.

За словами співачки, на сьогодні благо-
дійних заходів вже проведено набагато біль-

ше. Вона переконана,
що такими заходами
артисти спонукають лю-
дей займатись благо-
дійністю, допомагати
один одному, поране-
ним, які віддали своє
здоров’я за нас, щоб ми
могли жити, співати, за-
йматися звичайними
життєвими справами. 

– Мене часто запиту-
ють, чи варто проводи-
ти концерти у госпіталях? Вважаю що так.
Коли я бачу, як у воїнів під час концерту
з’являється гарний настрій, вони починають
посміхатись – впевнена, що ми свою місію
як артисти виконали. Крім того, ми завжди
окрім виступу, привозимо багато необхідних
для госпіталю подарунків. Наприклад,  сьо-
годні майстриня Ірина Суліковська зробила
й передала до ВМКЦ ляльки-мотанки, біблі-
отека “Ботан” - книги, а ще –  необхідні гігіє-
нічні засоби, - каже співачка. 

За словами Анжеліки Рудницької, артис-

ти планували також черговий виїзд із конце-
ртами до зони АТО. Але у зв’язку із погір-
шенням ситуації на фронті, поки що його
довелося відкласти. 

– Колишній президент “Території А” Олек-
сандр Бригинець, який вже більше року зна-
ходиться на сході, сьогодні зателефонував і
сказав, що так гаряче не було з 2014 року.
Тому там зараз, відверто, не до концертів.
Але, коли буде можливість, ми обов’язково
поїдемо до воїнів на передову, – констату-
вала Анжеліка Рудницька.

Олександр Холява. м.Вінниця.

МИТЦІ ДЛЯ БІЙЦІВ

У Вінниці відбувся благодійний концерт для поранених воїнів
У Вінниці, у клубі Військово-
медичного клінічного центру
Центрального регіону для по-
ранених військовослужбовців,
які проходять тут реабілітацію,
відбувся благодійний концерт
“Територія А” збирає друзів”
Організувала цей захід творча
агенція “Територія А”, яку
впродовж уже 20-ти років очо-
лює відома телеведуча, журна-
лістка, співачка Анжеліка Руд-
ницька.



Ар мій сь кий ав то мо біль уко м п -
ле к то ва ний шно р ке лем, по си ле -
ним ба м пе ром і бу к си ру ва ль ни ми
ву ш ка ми. Ма ши на та кож має ви со -
кий до ро ж ній про світ і ве ли кі ко ле -
са з по за ш ля хо ви ми по к ри ш ка ми.

На про то ти пі ви ко ри с то ву ють ся
ку зо в ні па не лі, що імі ту ють бро ню.
На се рій но му ав то мо бі лі їх за мі -
нять спра в ж ні ми. Пе ред ба ча єть ся,
що по за ш ля хо вик отри має за хист
дру го го рі в ня ста н да р ту STANAG
4569. Це озна чає, що він змо же
ви три му ва ти по па дан ня бро не бій -

но- за па люваль них куль ка лі б ру
7.62 мм (на ди с та н ції 30 ме т рів), а
та кож пі д рив 155-мі лі ме т ро во го
оско л ко во- фу га с ної сна ря да (на
ди с та н ції 80 ме т рів) чи про ти та н -
ко вої мі ни фу га с ної дії.

За не офі цій ни ми да ни ми, бро -
ньо вик ство ре но на ба зі Mercedes-
Benz G500 4х4, який має пор таль ні
мо с ти і 450-мі лі ме т ро вий до ро ж ній
про світ. Він мо же пі д ні ма ти ся і спу -
с ка ти ся з го ри з ухи лом 52 і 54
гра ду си ві д по ві д но, а та кож до ла ти
брід за вгли б ш ки до од но го ме т ра.

e-mail: krula_ukr@i.ua
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ПЕРЕДПЛАТА

ПЕРЕДПЛАТАК
ри

ла
 У

кр
аї

ни Видання можна перед пла тити у від ді леннях зв’язку. У каталозі видань України
на 2016 рік перед платний 

ін декс – 22242 на сто рін ці 45

Оплата здійснюється пла тіж ним до рученням (для кол ек тив них пе ред плат ників) та пош то вим
пере ка зом (для ін ди ві дуаль них перед плат ни ків).

144 грн. 06 коп. – на 6 міс.
71 грн 16 коп. – на 3 міс.
23 грн 72 коп. – на 1 міс.

Вартість передплати на 2016 рік:

Персонаж
Шекспира

Рослина,
символ
краси

Гібрид
верблюда

Дрібна
фран-
цузька
монета

Ріка в
Росії

Чоловіче
ім’я

Пустеля 
в Азії

Орган
зору

Соєва
пульпа

Країна у
Централь -

ній
Америці

Гірська
система 
в Європі

Місто в
КНДР

Традицій -
ний япон-

ський
одяг

Столиця
Хакасії

Невжива-
ння ско-
ромної

їжі

Жіноче
ім’я

Німецьке
чоловіче

ім’я

Актор
панто -
міми

Жіноче
напів-
пальто

“Крила -
тий піхо-
тинець”

Кільце
гусениці

танка
Стіна

Освічена
молода
людина 
у США

Рибо -
подібна
тварина

Церковне
вино

Цілковите
безладдя

Безліч
чого-

небудь

Вид син-
тетичного
волокна

Епоха
Річка у
Швей -
царії

Марка
літака

Пустеля 
в Африці

Столиця
держави
у Малій

Азії

Полюван -
ня у запо-

віднику

Вертоліт

Ком па нія Mercedes-Benz про во дить ви про бу ван ня но вої
лег ко б ро ньо ва ної па т ру ль ної ма ши ни, ство ре ної на ба зі
най більш ек с т ре ма ль ної ве р сії мо де лі G-Class. Шпи гун сь кі
фо то г ра фії те с то во го про то ти пу вій сь ко во го по за ш ля хо ви -
ка опу б лі ку ва ло ви дан ня Motor1.

Указом Президента
України №43/2016 від
10 лютого 2016 року лі-
таку Су-27 (бортовий
номер 50) 831-ї гвардій-
ської бригади тактич-
ної авіації Повітряних
Сил Збройних Сил
України присвоєно ім’я
видатного українсько-
го льотчика-снайпера
генерал-лейтенанта
Василя Нікіфорова.
Заступник командувача Повіт-

ряних Сил з авіації – начальник
авіації Командування Повітряних
Сил Збройних Сил України гене-
рал-лейтенант Василь Нікіфоров
пройшов в авіації великий шлях
від льотчика до заступника ко-
мандувача виду Збройних Сил.
Освоїв 10 типів літаків. Літав май-
же на всіх типах авіаційної техні-
ки, що є на озброєнні в Україні.
Загальний наліт військового льот-
чика-снайпера генерал-лейтенан-
та Василя Нікіфорова склав бли-
зько 4000 годин. Як заступник ко-
мандувача Повітряних Сил з авіа-
ції – начальник авіації Команду-
вання Повітряних Сил Збройних
Сил України неодноразово брав
безпосередню участь в організації

та проведенні заходів антитерори-
стичної операції на території До-
нецької та Луганської областей,
особисто виконував бойові вильо-
ти на бойове застосування. Був
найстаршим в Україні та одним із
найстаріших у світі діючих льотчи-
ків-винищувачів. А ще був справе-
дливою людиною, дбайливим ко-
мандиром та надійним другом. У
військах старого аса із повагою
за очі звали “Дідом” або просто –
Василем Семеновичем…

7 березня 2015 року видатний
льотчик передчасно пішов із жит-
тя після швидкоплинної важкої
хвороби. За сумлінну та бездоган-
ну службу він був нагороджений
орденами Богдана Хмельницького
І, II і III ступенів, відзнаками Мініс-
терства оборони України та Ген-
штабу Збройних Сил України.

Літак, якому випала честь но-

сити на борту ім’я уславленого
аса, лише декілька місяців тому
повернувся після капітального ре-
монту на Державному підприємс-
тві “Запорізький авіаремонтний
завод “МіГремонт” та став до бо-
йового строю бригади. Взагалі лі-
тальний апарат у строю з 1991
року, року випуску, і є одним із
найновіших за цим показником в
авіації Збройних Сил України.
Свого часу він був перебазова-
ний з аеродрому Бельбек після
переозброєння 204-ї бригади так-
тичної авіації на інший тип авіа-
ційної техніки. Після перельоту лі-
така з авіаційно-ремонтного підп-
риємства його обслуговування
було доручено одному з найкра-
щих авіаційних техніків бригади
капітану Сергію Сметані.

Олексій Тригуб.
“Крила України”.

ІМЕННІ ЛІТАКИ

Із ім’ям 
Василя 
Семеновича 
на борту…

Фронтове
весілля

Війна – не перепона
для справжніх по-
чуттів! Це довели
молодята Руслан та
Наталя, військовос-
лужбовці ЗС Украї-
ни. Познайомились
бійці під час війни.
Своє весілля вони
відсвяткували у зо-
ні АТО, разом із по-
братимами з 28-ї
окремої механізова-
ної бригади.

Підготувала 
Анастасія Олехнович.

“Крила України”.

А В Т О Д Р О М

Mercedes-Benz ство рив 
бро ньо вик на ба зі G-Class


